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Protokół Nr XL/08 
z sesji Rady Miejskiej 

w dniu 24 kwietnia 2009 r. 
 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej - Bronisław Patynko o godz. 1000 otworzył obrady sesji  
i po powitaniu radnych oraz zaproszonych gości oznajmił, iż zgodnie z podpisaną listą 
obecności, aktualnie w posiedzeniu uczestniczy 19 radnych, co wobec ustawowego 
składu rady wynoszącego 21 osób, stanowi kworum pozwalające na podejmowanie 
prawomocnych uchwał.  

Listy obecności - stanowią załącznik Nr 1 
 
 
Proponowany porządek dzienny obrad przesłany radnym przedstawiał się 
następująco:  
 
 1. Otwarcie obrad. 
 2. Zatwierdzenie protokołu z ostatniej sesji rady. 
 3. Powołanie sekretarza sesji. 
 4. Informacja dyrektora ZOZ o sytuacji organizacyjnej i finansowej Zespołu. 
 5. Sprawozdanie z wykonania budżetu gminy za rok 2008. 
 6. Podjęcie uchwał w sprawach: 
    1/ absolutorium dla Burmistrza za rok 2008; 
    2/ zmian w budżecie gminy; 
    3/ zaciągnięcia pożyczki długoterminowej; 
    4/ przyjęcia regulaminu korzystania z kompleksu boisk sportowych „Orlik 2012”  
        w Bystrzycy Kłodzkiej przy ul. Ludowej; 
    5/ o zmianie uchwały w sprawie regulaminu udzielania pomocy materialnej  
        o charakterze socjalnym dla uczniów zamieszkałych na terenie Gminy Bystrzyca    
        Kłodzka; 
    6/ przyjęcia zmian w statucie Międzygminnego Związku Celowego w Kłodzku. 
 7. Informacja przewodniczącego Komisji Rewizyjnej z przeprowadzonych kontroli. 
 8. Informacje Burmistrza. 
 9. Zapytania radnych. 
10. Informacje Przewodniczącego Rady. 
11. Sprawy różne i wolne wnioski. 
12. Zamknięcie obrad. 
  
Przewodniczący poinformował, że podczas głosowania podniesione ręce liczone będą 
przez wiceprzewodniczącego rady - p. Andrzeja Wziątka. 
Pyta też,  czy Państwo radni lub Pani Burmistrz mają uwagi, bądź zgłaszają dodatkowe 
propozycje do proponowanego porządku dziennego? 
Renata Surma - Burmistrz - zgłosiła wniosek o dodanie do porządku obrad uchwały  
o zmianie uchwały w sprawie przystąpienia Gminy Bystrzyca Kłodzka do realizacji 
regionalnego programu pn. „Odnowa wsi w Województwie Dolnośląskim”. W związku  
z tym, że Wojewoda uchylił jeden z paragrafów tej uchwały, dotyczący powołania 
koordynatora, twierdząc, ze koordynator powinien być powołany zarządzeniem burmistrza. 
Dlatego też prosi radnych, aby zmienić podjętą wcześniej uchwałę, wykreślając w niej § 2. 
     W związku z tym, że nie było więcej propozycji do zaproponowanego porządku 
dziennego - Przewodniczący poddał pod głosowanie wniosek p. Burmistrz.  
- Rada w obecności 19 radnych, w głosowaniu jawnym, 19 głosami za, jednogłośnie 
   przyjęła wniosek o wprowadzenie do porządku obrad projektu uchwały o zmianie  
   uchwały w sprawie przystąpienia Gminy Bystrzyca Kłodzka do realizacji regionalnego  
   programu pn. „Odnowa wsi w Województwie Dolnośląskim”; 
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    Przewodniczący poinformował też, że realizacja porządku dziennego będzie 
prowadzona zgodnie z przesłanym zawiadomieniem na dzisiejszą sesję, a projekt przed 
chwilą wprowadzonej uchwały będzie rozpatrywany pod pozycją 7 w punkcie podjęcia 
uchwał.  
 
Ad 2. 
     Przewodniczący przystąpił do realizacji punktu dotyczącego „Zatwierdzenia protokołu  
z ostatniej sesji”. Poinformował, że protokół z XXIX sesji Rady Miejskiej z dnia 27 marca 
2009 r. był i nadal jest do wglądu w Biurze Rady Miejskiej. 
       W związku z tym, że nie wniesiono żadnych uwag, co do treści protokołu, 
Przewodniczący poddał pod głosowanie wniosek o jego przyjęcie. 
      Rada w obecności 19 radnych, w głosowaniu jawnym, 19 głosami za, jednogłośnie 
protokół przyjęła. 
 
Ad 3. 
     Przewodniczący przystąpił do realizacji punktu dotyczącego „Powołania sekretarza 
sesji”. 
     Poinformował, że zgodnie z przyjętym wnioskiem na sesji w dniu 29 grudnia 2006 r. 
obowiązki sekretarza są pełnione przez radnych według kolejności alfabetycznej.  
Na bieżącej sesji ta godność przypada radnej Teresie Słowińskiej. 
Przewodniczący poddał pod głosowanie wniosek o wybór sekretarza sesji w osobie radnej 
Teresy Słowińskiej.  
Rada w obecności 19 radnych, w głosowaniu jawnym, 18 głosami za, przy  
1 wstrzymującym się wniosek przyjęła.  
 
Ad 4.  
Przewodniczący przystąpił do realizacji punktu dotyczącego „Informacji dyrektora ZOZ  
o sytuacji organizacyjnej i finansowej Zespołu” 
Jarosław Surówka - Dyrektor Zespołu Opieki Zdrowotnej - rozpoczął swoją wypowiedź od 
uzupełnienia informacji, które przedstawiał na jednej z ostatnich sesji, dotyczących 
kontraktowania na ten rok, przychodów szpitala i taką informację przekazał też radnym na 
piśmie. Tak więc kontrakt dla szpitala został podpisany na wszystkie oddziały. Ogólnie 
planowane przychody, czyli kontrakt i planowane dochody, to 7 217 937,60 zł, natomiast 
planowane koszty to 7 371 500,80 zł, więc prognozowana strata  to 153 563,20 zł. Jeśli 
szpital byłby rozliczany np. za rok, to podsumowując rok 2008 szpital przynosiłby dochody, 
natomiast obliczając inne obciążenia, to niestety szpital przynosi jeszcze straty. W związku 
ze znacznym zwiększeniem kontraktu na niektóre oddziały, początek tego roku rozpoczął 
się od tego, że musieli w trybie pilnym przygotować nowe miejsca dla pacjentów. Tak więc 
przystąpiono do tego już 2 stycznia br. po to, aby móc realizować kontrakt. Niemniej 
styczeń był ciężkim miesiącem, bo na dwa oddziały (chirurgia i ambulatorium chirurgiczne)  
kontrakt został podpisany dopiero 21 stycznia br., a pacjenci byli przyjmowani od początku 
roku, więc Narodowy Fundusz Zdrowia obiecał, że zapłaci za ten okres. Oprócz tego 
przeprowadzono kilka remontów wynikających ze stanu budynku szpitala, a także  
z zaleceń SANEPIDU. W wielu sytuacjach następowało zagrożenie życia, bo np. instalacja 
elektryczna prawie się paliła, kanalizacja z kolei wybijała w miejscach, w którym nigdy by 
się tego nie spodziewano, a także w niektórych miejscach zapadały się podłogi.  
W związku z tym te awarie były i są nadal usuwane, co powoduje przy okazji, że 
odnawiane są pomieszczenia pod takim kątem, aby spełniały warunki SANEPIDU oraz 
Narodowego Funduszu Zdrowia. Poza tym dokonano niezbędnych zakupów sprzętowych 
tzn. była awaria aparatu do gastroskopii i trzeba było zakupić nowy aparat endoskopowy 
lepszej jakości, gdyż te badania przynoszą dosyć duże dochody dla szpitala. Jest to 
aparat, który pozwala robić i gastroskopię i endoskopię, więc nową pracownię 
prawdopodobnie kolonoskopową otworzymy w przeciągu 2 – 3 tygodni. Oprócz tego 
zakupiono aparaty i urządzenia, które są niezbędne przy ratowaniu życia, a tu były dosyć 
spore braki. Wystąpił do fundacji o środki finansowe na te zakupy sprzętu i ma nadzieję, 
że szpital przystąpi do innych programów, które pozwolą pozyskać dodatkowe środki.  
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Maria Sajewicz - radna - zadaje pytanie, bo ta przedstawiona analiza finansowa wygląda 
bardzo obiecująco. Po tych wszystkich stratach, które nasz szpital generował, to w tej 
chwili wygląda to bardzo dobrze, więc należy się dyrektorowi pochwała za to. Z drugiej 
strony ma ona wątpliwości natury merytorycznej, gdyż poszła taka informacja w telewizji, 
że nasz szpital, po zmianie dyrektora, wypracowuje dochody, inwestuje itd. Mówi, że ma 
rodzinę w Polsce, która dzwoniła do niej i pytała, czy to prawda i jak to się dzieje, że 
szpital przynosi dochody, czy wystarczyła tylko zmiana dyrektora, aby było lepiej. Według 
niej ta informacja o zadłużeniu szpitala była trochę myląca. Chciała się dowiedzieć też jak 
wygląda sprawa spłaty kredytu, czy w tych przedstawionych kosztach jest ona 
uwzględniona. Jeśli nie, to jaka byłaby sytuacja szpitala, gdyby to on musiał spłacać dług? 
Jarosław Surówka - odpowiada, że oczywiście nie ma cudów. On po prostu zrobił kilka 
ruchów wynikających z zarządzania każdą jednostką – niekoniecznie szpitala. Są dwa 
elementy, które mogą zmienić sytuację finansową. Po pierwsze ograniczenie kosztów i to 
zostało zrobione, ale w ilości osobowej zatrudnienia nie ma już za bardzo ruchu, natomiast 
to ograniczenie kosztów nie spowodowało aż tak znacznej poprawy finansowej szpitala. 
Drugim elementem jest znaczne zwiększenie przychodów szpitala. Przypomina, że jak 
przyszedł do pracy, to kontrakt był podpisany na 5 100 tys. zł, w roku ubiegłym 
zwiększono przychód do 6 800 tys. zł, a tym roku mamy 7 200 tys. zł, więc z prostego 
rachunku wynika, że straty już nie ma. Szpital do tej pory przynosił np. w 2007 r. 2 200 tys. 
zł dochodu i ze zwiększenia przychodów już zniwelowano stratę, bo przychód nie 
spowodował zwiększenia zatrudnienia. On zwiększył tylko o 4 etaty pielęgniarskie - 
zatrudnił 8 osób na ½ etatu. Koszty stałe, które szpital ponosił mając większy kontrakt, czy 
mniejszy, one się nie zmieniły za bardzo. Oprócz tego  c.o. zostało zmienione oraz 
poczyniono inne oszczędności.  
    Jeśli chodzi o sytuację szpitala, jeśli miałby on spłacać swój dług, to na pewno nie 
byłaby ona za ciekawa. Mówi, ze ostatnio szpital miał kontrolę Narodowego Funduszu 
Zdrowia, przez którą jakoś przebrnął, ale należy pamiętać, że to jest szpital i to jest 
zagrożenie życia wielowymiarowe - w związku z tym nie można dopuścić do takiej sytuacji, 
że z jednej strony lekarz przyjmuje pacjenta i sam ryzykuje, a przede wszystkim człowiek, 
który zgłasza się do szpitala musi mieć opiekę na minimalnym standardzie i to właśnie się 
robi. Gdyby szpital te wszystkie zaległości miał sam pokrywać, to niestety nie udałoby się 
nic więcej zrobić.  
Renata Surma - Burmistrz - uzupełniając wypowiedź p. Surówki informuje, że te wszystkie 
kredyty, które były zaciągane i poręczane dla ZOZ-u z ubiegłych lat, będą spłacane przez 
gminę, co zostało też wcześniej uzgodnione przez gminę i szpital. Nic innego w tej chwili 
nie robimy, jak to, co zostało wcześniej uzgodnione, jeszcze w poprzednich kadencjach. 
Natomiast gdyby doliczyć w latach ubiegłych do 2,5 milionowej straty spłatę prawie 2 mln 
zł kredytów, które w tej chwili spłaca gmina co roku, to ta strata byłaby wtedy 4,5 mln zł.  
W chwili obecnej, kiedy p. Surówka przedstawia w sprawozdaniu za rok 2008, że jest to 
strata rzędu 146 tys. zł, a oczywiście gdyby dodać spłatę kredytów przez gminę, to strata 
byłaby w granicach 2 100 tys. zł  
Irena Stawiarska - radna - mówi, że przed Świętami Wielkanocnymi znalazła się nagle 
szpitalu bystrzyckim, ponieważ zasłabła i opieka lekarzy, pielęgniarek oraz obsługi w tym 
szpitalu (nie mówi tu o finansach, bo ich jest ciągle mało) jest naprawdę bardzo dobra. 
Była tym wzruszona. Uważa, że to nie to, że ona jest radną i koło niej biegali, bo nikt nie 
wiedział, kto ona w ogóle jest, więc na miarę tego szpitala opieka była super. Uważa, że 
gdyby tego szpitala nie było, to byłaby to ogromna strata dla naszych mieszkańców. Tam 
przebywają najczęściej starzy ludzie, bo młodzi to może gdzie indziej się leczą lub mniej 
chorują. Jeździ też po innych szpitalach w Polsce i uważa, że jak na Bystrzycę Kłodzką,, 
to naprawdę jest dobrze. Tak więc chciała bardzo serdecznie podziękować panu 
dyrektorowi szpitala za tak wspaniałą opiekę.  
Jarosław Surówka - mówi, że to on chciał bardzo podziękować.  
Joanna Wilewska - radna - mówi, że widzi, iż p. Burmistrz bardzo się denerwuje 
wszystkimi pytaniami, ale faktycznie w tej chwili jest to ewidentny sukces, że szpital 
wychodzi na prostą, ale jak to się ma do tego, jak p. Burmistrz wspominała na jednej  
z poprzednich sesji, że się modli o to, żeby udało się sprzedać szpital. Można więc 
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zmienić czasem decyzję, bo akurat grupa radnych była przeciwko temu zamiarowi.  
Renata Surma - Burmistrz - mówi, że modli się cały czas. 
Joanna Wilewska - radna - pyta, czy p. Burmistrz modli się o to, żeby sprzedać szpital? 
Renata Surma - Burmistrz - odpowiada, że nie.  
Adam Jaśnikowski - radny - pyta dyrektora ZOZ-u, jaką widzi on przyszłość dla szpitala 
bystrzyckiego? Czy będzie on połączony ze szpitalem w Polanicy-Zdroju, czy będzie on 
sprzedany, czy też utworzy się spółkę lub jakieś jeszcze inne rozwiązanie. Pyta, co dalej? 
Fajnie, że szpital jest na zerze, czy też na zero plus, czyli bilansuje się i to jest sukces 
osobisty p. dyrektora, oraz NFZ, że dał trochę więcej pieniędzy, ale co dalej? 
Jarosław Surówka - uważa, że tu można mówić o małym kroczku, który spowodował, że 
szpital nie jest pod ścianą, natomiast przyszłość szpitala musimy rozpatrywać i myśleć  
o niej non stop. Rolą jego i załogi jest przede wszystkim przewidywać tą przyszłość. Jego 
zdaniem wchodzą w grę nadal dwa rozwiązania. Jeden z nich, to połączenie naszego 
szpitala ze szpitalem w Polanicy-Zdroju i tu są już wstępne rozmowy i koncepcja. To nie 
jest tak, że my do nich na klęczkach idziemy, ale to dla Polanicy ważnym elementem jest 
Bystrzyca Kłodzka. Już kiedyś wspominał, że pacjent w Szpitalu w Polanicy-Zdroju nie 
może dłużej przebywać jak 5, 6 dni ze względu na koszty utrzymania. Kolejnym 
rozwiązaniem jest też próba prywatyzacji szpitala. Jeśli plany rządowe wejdą w tryb 
realizacji, to umożliwiłoby to przynajmniej odzyskać część zadłużenia szpitala, jak również 
pozwoliłoby szpitalowi bardziej się rozwinąć tzn. przyspieszyć przygotowania szpitala do 
spełnienia norm, które będą prawdopodobnie obowiązywać od 2012 roku. W związku  
z tym nie wyklucza tych dwóch możliwości. Oczywiście przy tym wszystkim należy 
pamiętać, że nie do końca w działaniach służby zdrowia grają najważniejszą rolę sprawy 
merytoryczne. Tu należy brać też pod uwagę wiele uwarunkowań, bo jesteśmy gminą, 
wiemy, kto kształtuje na terenie Dolnego Śląska charakter służby zdrowia. Tak więc  
w zależności jak to się wszystko poukłada będziemy w takim kierunku próbowali iść. 
Natomiast ma pełną świadomość sytuacji szpitala, sytuacji organu założycielskiego i jakieś 
rozwiązanie musi być zrealizowane. 
Adam Jaśnikowski - radny - stwierdza, że może trudno jest odpowiedzieć konkretnie, ale 
z tego, co słychać, to 2012 r. dla nas jest rokiem zagrożenia, bo trzeba spełnić standardy, 
więc jakie inwestycje należałoby przewidzieć przez te trzy lata. Jeśli zakładamy, że  
p. dyrektor idzie w pojedynkę, to jakie przewiduje inwestycje?  
Jarosław Surówka - mówi, że niezależnie od tego, co będzie się działo ze szpitalem, nie 
możemy nic nie robić, bo tą metodą musiałby być po prostu zamknięty. W związku z tym 
podejmuje działania niezależnie od tego, jaki będzie efekt prac nad przyszłym kształtem 
własnościowym tego szpitala i uważa, ze do 2010 r. przynajmniej z dwóch elementów 
będziemy próbowali skorzystać. Będzie trzeba uruchomić blok operacyjny i prowadzi on 
działania dotyczące pozyskania europejskich środków finansowych, z tym, że jest to 
bardzo trudne przy SP - ZOZ-ach. Wiemy, że Unia Europejska, ze względu na charakter 
własnościowy szpitali, nie jest za bardzo chętna, aby dawać na nie pieniądze. Istnieje też 
Fundusz Szwajcarski, z którego będzie próbował pozyskać pieniądze na 
termomodernizację. 
Dariusz Krzemiński - radny - przypomina, że na jednym z posiedzeń komisji rozmawiali 
na temat tego, czy gminy, które korzystają z usług naszego szpitala np. Gmina Lądek-
Zdrój, Stronie Śląskie, czy Międzylesie, nie mogłyby go w jakiś sposób wspomóc. Na 
pewno te gminy są zadowolone, że w Bystrzycy Kłodzkiej jest szpital. Czy dana gmina nie 
mogłaby miesięcznie lub rocznie ze swojego budżetu przekazywać środków finansowych 
na utrzymanie szpitala.  
Jarosław Surówka - mówi, że z tego, co wie, to 21 kwietnia br. na sesji w Gminie 
Międzylesie na jego prośbę przyznano bystrzyckiemu szpitalowi około 5 tys. zł na zakup 
sprzętu medycznego. Uważa, ze trzeba używać różnych metod, aby pozyskać jakieś 
środki finansowe od burmistrzów, bo oni nie są chętni, żeby dawać, gdyż mają swoje 
zaplanowane wydatki. Burmistrzowie nie są zobowiązani, aby przekazywać takie środki 
dla nas, tym bardziej, że szpital ma podpisaną umowę z Kłodzkiem na opiekę świąteczną  
i nocną dla mieszkańców Międzylesia i otrzymuje za to dodatkowe pieniądze.  
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Edward Rojek - mieszkaniec Bystrzycy Kłodzkiej - mówi, że dzięki bystrzyckiemu 
szpitalowi w zeszłym roku uratowano życie jego żonie. Użądlił ją szerszeń i karetka 
pogotowia na sygnałach przywiozła ją z Kamiennej do bystrzyckiego szpitala, bo tu był 
najbliższy ratunek i zaopiekowano się nią. Gdyby szpital był gdzieś dalej, to pewnie nie 
udałoby się jej uratować. Chciałby więc za to bardzo podziękować. On może tyle ze swej 
strony i ile będzie mógł to pomoże, a o resztę trzeba prosić władze, aby nie myślały  
o polityce, tylko o gospodarce i o życiu. Zanim chorego zawiezie się do szpitala  
w Polanicy-Zdroju, czy do innego, to może on wcześniej zakończyć życie.  
Przewodniczący - podziękował za p. dyrektorowi - Jarosławowi Surówce za 
przedstawienie informacji dotyczących sytuacji organizacyjnej i finansowej ZOZ-u.  
 
Ad 5. 
Przewodniczący przystąpił do realizacji punktu dotyczącego „Sprawozdanie z wykonania 
budżetu gminy za rok 2008”.  
Zacytował treść artykułu 18 ustęp 2 punkt 4 ustawy samorządowej, który brzmi: 
„Do wyłącznej właściwości Rady gminy należy: uchwalanie budżetu gminy, rozpatrywanie 
sprawozdania z wykonania budżetu oraz podejmowanie uchwały w sprawie udzielenia lub 
nieudzielania absolutorium z tego tytułu”.  
       Zaś artykuł 199 ustęp 3 ustawy o finansach publicznych brzmi: „Organ stanowiący 
jednostki samorządu terytorialnego rozpatruje sprawozdanie z wykonania budżetu 
jednostki samorządu terytorialnego w terminie do dnia 30 kwietnia roku następującego po 
roku budżetowym i podejmuje uchwałę w sprawie absolutorium dla zarządu jednostki 
samorządu terytorialnego.” 
      Przypomniał, że do Biura Rady wpłynęło w dniu 20 marca bieżącego roku 
sprawozdanie opisowe z wykonania budżetu za rok 2008. 
Wszyscy radni otrzymali to sprawozdanie do swoich przegródek. 
      Odbyły się posiedzenia wszystkich komisji stałych, na których sprawozdanie to było 
analizowane. 
      Następnie poprosił Panią Burmistrz o informację dotyczącą wykonania budżetu gminy 
w roku 2008.  
Renata Surma - Burmistrz - przedłożyła sprawozdanie z wykonania budżetu gminy za 
2008 rok, które sporządzono na podstawie sprawozdań przyjętych przez Regionalną Izbę 
Obrachunkową we Wrocławiu - Zespół w Wałbrzychu oraz  sprawozdania z zakresu zadań 
zleconych gminie, przedłożonego poszczególnym dysponentom środków budżetu 
państwa. Poinformowała, że budżet gminy na 2008 r. przyjęty uchwałą Nr: XIX/141/07 
Rady Miejskiej  w Bystrzycy Kłodzkiej z dnia 14 grudnia 2007 r. zakładał: 

 planowane dochody budżetowe:    40 366 400 zł 

 planowane wydatki budżetowe:     44 156 304 zł 
w tym: 

 planowane wydatki bieżące:  37 317 444 zł 

 planowane wydatki majątkowe:    6 838 860 zł 

 wynik budżetu - deficyt:    - 3 789 904  zł 

 planowane przychody :       5 100 000 zł 

 planowane rozchody:       1 310 096 zł 
 

Według stanu na 31 grudnia 2008 roku planowane pierwotnie wielkości uległy zmianie  
i wynosiły: 

 planowane dochody budżetowe:     45 109 003 zł 

 planowane wydatki budżetowe:       51 541 053 zł 
w tym: 

 planowane wydatki bieżące:   42 677 236 zł  

 planowane wydatki majątkowe:       8 863 817 zł 

 wynik budżetu: deficyt               - 6 432 050 zł 

 planowane przychody:           7 829 646 zł 

 planowane rozchody:          1 397 596 zł 
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W ciągu roku  2008  ujęte w budżecie  wielkości uległy następującym zmianom :  
 

 planowane dochody wzrosły o:        4 742 603 zł  - tj. o  11,7 % 

 planowane wydatki wzrosły o:         7 384 749 zł  - tj. o  16,7 % 
w tym: 

 planowane wydatki bieżące wzrosły o:           5 359 792 zł -  tj. o 14,4 % 

 planowane wydatki majątkowe wrosły o:          2 024 957 zł -  tj.  o 29,6 %                                 

 planowany deficyt wzrósł o:                              - 2 642 146 zł   

 planowane przychody wzrosły o :                       2 729 646 zł  

 planowane rozchody wzrosły o:                          87 500 zł 
 

Zmiany planu dochodów i wydatków budżetu gminy w ciągu 2008 roku szczegółowo wg 
działów i rozdziałów prezentują tabele w nr 1 i 2. 
Zwiększenie planowanych dochodów w ciągu roku o 4 742 603 zł jest głównie efektem: 
- zwiększenia wpływów ze sprzedaży mienia: 1 172 183 zł, 
- pozyskania środków na remonty dróg z TFOGR: 443 232 zł, 
- pozyskania środków na remonty dróg z budżetu państwa w ramach usuwania skutków  
  powodzi:  1 811 000 zł, 
- pozyskania środków na budowę kompleksu boisk „Orlk 2012 „: 666 000 zł, 
- pozyskania środków z Urzędu Marszałkowskiego na zakup samochodu strażackiego: 
  100 000 zł, 
- pozyskania środków z PFRON-u na zakup busa: 69 517 zł, 
- pozyskania środków w MEN na remonty w szkołach: 96 620 zł, 
- pozyskania środków z budżetu państwa w ramach "Programu na rzecz społeczności    
  romskiej w Polsce” na: remont domu modlitwy, remonty mieszkań, zespół muzyczny,    
  podręczniki oraz stypendia motywacyjne: 189 600 zł, 
Zmiany budżetu  po stronie wydatków były dokonywane w związku z: 
- wprowadzeniem pozyskanych środków zewnętrznych, 
- wprowadzeniem skorygowanej po ustawie budżetowej na 2008 rok kwoty subwencji  
  oświatowej, 
- wprowadzeniem do budżetu wolnych środków z 2007 roku w kwocie: 2 516 978 zł, 
- dokonywaniem zmian i przeniesień w planie między działami, rozdziałami i paragrafami 
  klasyfikacji budżetowej w celu zachowania dyscypliny budżetowej oraz urealniania planu  
  do wykonywanych wydatków, 
- wprowadzeniem wypracowanych dodatkowo dochodów. 
 
    Zwiększenie wydatków w ciągu roku łącznie o 7 384 749 zł  i dokonane na przestrzeni 
roku zmiany zostało skierowane głównie na: 

 remonty dróg, wzrost o 3 164 319 zł 

 remonty budynków komunalnych, wzrost o 842 205 zł 

 remont ratusza, wzrost o 493 603 zł 

 wymianę okien w Szkole Podstawowej nr 1 w Bystrzycy Kłodzkiej: 200 000 zł     

 pokrycie straty ZOZ-u,:666 000 zł 

 przejęcie zobowiązań zlikwidowanego zakładu budżetowego ZWiK: 517 215 zł 

 utworzenie kapitału zakładowego dla tworzonej spółki zoo ZWiK: 1 134 000 zł 

 zadania z zakresu gospodarki wodno-ściekowej: 162 660 zł 

 budowę boiska „ Orlik 2012”: 1 922 157 zł 
 
Realizacja budżetu gminy na  31 grudnia 2008 rok prezentuje się następująco:   

 wykonane  dochody budżetowe:   45 364 108 zł - tj. 100,6 % planu    

 wykonane wydatki budżetowe:                 50 326 335 zł - tj.   97,6 % planu     
w tym: 

 wykonane wydatki bieżące:          41 668 074 zł  - tj.   97,6  % planu  

 wykonane wydatki majątkowe:        8 658 261 zł - tj.   97,7  % planu 
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 wynik budżetu: deficyt             -  4 962 227 zł - tj.   77,1% planu 

 wykonane przychody długoterminowe:      7 666 978 zł - tj.  97,9 % planu 

 wykonane rozchody długoterminowe:     1 397 592 zł  - tj.  100  % planu 
 

Na koniec 2008 roku budżet gminy zamknął się deficytem w kwocie: 4 962 227 zł,   
mniejszym od pierwotnie planowanego o 1 469 823 zł. 

Zmniejszenie deficytu  budżetu  to efekt: 
-  niższej  w stosunku do planu realizacji wydatków majątkowych o 205 555 zł, tj.  
   o 2,3% oraz wydatków bieżących o 1 009 162 zł, tj. o 2,4%  od strony finansowej,     
   przy pełnej realizacji rzeczowej założonych  zadań.  

     - wyższej realizacji dochodów budżetowych o 255 105 zł ,tj. o 0,6 % w stosunku do  
   planu. 

Stan konta bankowego gminy na dzień 31 grudnia 2008 roku wynosił: 4 273 353,23zł  (bez 
środków otrzymanych na 2009 rok ), w tym: 

- na rachunku obsługującym budżet gminy: 1 066 894,23zł 
- na rachunku bankowym wydatków niewygasających z upływem 2008 roku:  
   3 206 459zł. 

W miesiącu styczniu 2009 roku uzyskano wpływy dotyczące rozliczenia rocznego  
w wysokości: 240 265  zł, co zwiększyło stan wykonania dochodów gminy. 

Ostatecznie  budżet gminy za 2008 rok zamknął się wolnymi środkami w wysokości  
1 307 159,23 zł. 
 
Na koniec 2008 roku na dług gminy w łącznej kwocie:  13 397 685 zł  składały się:     

 kredyty i pożyczki:  12  936 250 zł 

 zobowiązania wymagalne: 461 435 zł 
     w stosunku do wykonanych dochodów wskaźnik długu wynosi: 29,5%. 
 
W związku z obsługą długu w  2008 r. gmina wydatkowała kwotę: 3 407 624 zł, w tym na:          

 raty kredytów i pożyczek: 1 310 092 zł 

 odsetki od kredytów i pożyczek: 521 310 zł 

 spłaty z tytułu udzielonych poręczeń dla ZOZ-u: 1 576 222 zł  
w stosunku do wykonanych dochodów wskaźnik obsługi długu wynosi: 7,5%. 

 
Zobowiązania wymagalne gminy na koniec  2008 r. wynosiły:  461 435zł, wystąpiły   
w Zarządzie  Budynków Komunalnych. 
 
Wartość nominalna poręczeń udzielonych przez gminę na koniec 2008 roku wynosiła: 
7 118 757 zł, na tę kwotę składają się poręczenia udzielone dla SP ZOZ-u. 

 
Z rozliczeń rocznych za 2008 rok wynika, że dochody gminy uległy zmniejszeniu w wyniku: 

 obniżenia górnych stawek podatków, zastosowanych przez Radę Miejską  
 o kwotę: 1 081 250 zł, w tym:  

- w podatku od nieruchomości 765 433 zł 
- w podatku rolnym 177 455 zł  
- w podatku od środków transportowych 138 361 zł 

 

 udzielenia  ulg i zwolnień o kwotę: 11 935 zł, w tym:  
- w podatku od nieruchomości 11 935 zł 

 

 udzielenia umorzeń i odroczeń o kwotę: 137 642 zł, w tym:  
- w podatku rolnym 2 947 zł 
- w podatku od nieruchomości 113 817 zł 
- w podatku leśnym 196 zł 
- w podatku od środków transportowych 20 682 zł 
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 Rok 2008 zamknął się kwotą należności gminy w wysokości: 5 614 204 zł, w tym: 

 należności główne: 4 424 476 zł, w których zaległości stanowią: 4 420 756 zł 

 odsetki za nieterminowość: 1 189 728 zł.  
Na koniec 2008 roku  wzrosły w stosunku do 2007 roku zadłużenia wymagalne wobec 
gminy z tytułu płatności należnych podatków, opłat i pozostałych należności budżetowych  
o 342 641 zł (należności główne).  
Najwięcej w ciągu 2008 roku wzrosła zaległość na prowizji  za windykację dla Budżetu 
Państwa zaliczki i funduszu alimentacyjnego, wzrost o 222 430 zł. Natomiast zaległości 
podatkowe zwiększyły się w stosunku do 2007 roku o 202 546 zł, głownie z powodu 
przedłużającej się w czasie upadłości Bystrzyckiej Fabryki Mebli i brakiem wpłat bieżących 
należności od syndyka.  
Na koniec 2008 roku Bystrzycka Fabryki Mebli jest największym dłużnikiem gminy z kwotą 
zobowiązań z tytułu należności podatkowych 1 983 693 zł, należności główne tej jednostki 
z tytułu podatków  tylko za 2008 rok wynoszą:  525 731 zł.   
Prowadzone przez gminę negocjacje w sprawie przejęcia nieruchomości przy  
ul. Strażackiej za długi podatkowe, które stały się wymagalne po dacie ogłoszenia 
upadłości przez BFM, zostały zastopowane przez sędziego komisarza nadzorującego 
postępowanie upadłościowe. Obecnie syndyk BFM zobowiązał się realizować 
zobowiązania podatkowe z bieżących wpływów, jeżeli to nie nastąpi, gmina może 
pociągnąć go do odpowiedzialności z majątku osobistego.  
 
W ubiegłych latach kwoty zaległości  wynosiły: 
-  za 2006 r.:  4 401 836 zł, 
-  za 2007 r.:  4 078 115 zł. 
 

Szczegółowo stan zaległości przedstawia się następująco: 

Lp Wyszczególnienie 

Należności wymagalne z tytułu dochodów 
budżetowych wg źródeł 

stan na 
31.12.2007r. 

stan na 
31.12.2008r. 

% ( kol.4/3 ) struktura 

1 2 3 4 5 6 

1 podatek w formie karty podatkowej 82 272 72 250 87,8% 1,6% 

2 podatek od nieruchomości 2 781 174 2 999 831 107,9% 67,9% 

3 podatek rolny 134 498 145 961 108,5% 3,3% 

4 podatek leśny 4 085 3 469 84,9% 0,1% 

5 podatek od środków transportowych  93 781 72 667 77,5% 1,6% 

6 podatek od spadków i darowizn 30 3 034 10113,3% 0,1% 

7 podatek od czynności cywilnopraw. 21 191 21 990 103,8% 0,5% 

8 podatek od posiadania psów 710 1 085 152,8% 0,0% 

9 Razem podatki:  3 117 741 3 320 287 106,5% 75,1% 

10 opłata za wieczyste użytkowanie 26 179 33 489 127,9% 0,8% 

11 Razem opłaty 26 179 33 489 127,9% 0,8% 

12 wpływy ze sprzedaży mienia  110 385 41 153 37,3% 0,9% 

13 czynsze dzierżawne 101 112 82 664 81,8% 1,9% 

14 Razem dochody z mienia 211 497 123 817 58,5% 2,8% 

15 mandaty straży miejskiej 53 240 51 085 96,0% 1,2% 

16 zaliczka i fun. aliment. prowizja BP 629 822 852 252 135,3% 19,3% 

17 inne  dochody 39 636 39 826 100,5% 0,9% 

18 Razem pozostałe dochody 722 698 943 163 130,5% 21,3% 

19 Ogółem należności do zapłaty  4 078 115 4 420 756 108,4% 100,0% 
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Realizacja dochodów budżetowych: 

 Plan pierwotny:   40 366 400 zł 

 Kwota zmiany planu     4 742 603 zł 

 Plan  na 31.12.2008:  45 109 003 zł 

 Wykonanie      45 364 108 zł  

 % wykonania planu              100,6 % 
Realizację dochodów według głównych grup źródeł prezentuje poniższa tabela,  
a szczegóły przedstawia załącznik nr 3: 
 

Lp Wyszczególnienie 

Realizacja 
dochodów 

na 
31.12.2007

r. 

Dochody za 2008 r. wg źródeł   

Plan na 
31.12.2008

r. 

Wykonanie 
na 

31.12.2008
r. 

%                 
( kol.5/4 ) 

%                 
( kol.5/3 ) 

Struktura 
wykonani

a    w 
2008 r. 

1 2 3 4 5 6 7 8 

I Dochody majątkowe 5 292 411 6 179 664 6 134 197 99,3% 115,9% 13,5% 

1 
Dochody ze sprzedaży 
majątku 4 621 081 4 874 183 4 826 796 99,0% 104,5% 10,6% 

2 Dotacje na inwestycje 658 718 1 294 749 1 294 382 100,0% 196,5% 2,9% 

3 
Pozostałe dochody 
majątkowe 12 612 10 732 13 019 121,3% 103,2% 0,0% 

II Dochody bieżące 35 487 940 38 929 339 39 229 911 100,8% 110,5% 86,5% 

1 Podatki  i opłaty 12 711 928 14 352 616 15 106 854 105,3% 118,8% 33,3% 

1a  - podatki  i opłaty lokalne 6 776 762 8 231 443 8 302 469 100,9% 122,5% 18,3% 

1b  - udziały w pod. od os.fiz.i pr 5 935 166 6 121 173 6 804 385 111,2% 114,6% 15,0% 

2 Pozostałe dochody własne  1 681 437 1 937 729 1 992 482 102,8% 118,5% 4,4% 

3 
Dotacje celowe z budżetu 
pań. 9 121 909 10 108 337 9 601 399 95,0% 105,3% 21,2% 

4 Pozostałe dotacje  302 435 144 493 143 012 99,0% 47,3% 0,3% 

5 Subwencja ogólna 11 670 231 12 386 164 12 386 164 100,0% 106,1% 27,3% 

5a   - część oświatowa 7 833 925 6 753 078 6 753 078 100,0% 86,2% 14,9% 

5b   - część równoważąca 378 272 451 318 451 318 100,0% 119,3% 1,0% 

5c   - część wyrównawcza 3 458 034 5 181 768 5 181 768 100,0% 149,8% 11,4% 

  Ogółem dochody  40 780 351 45 109 003 45 364 108 100,6% 111,2% 100,0% 

 
Realizacja wydatków budżetowych 

 Plan pierwotny:   44 156 304 zł 

 Kwota zmiany planu       7 384 749 zł 

 Plan  na 31.12.2008   51 541 053 zł 

 Wykonanie     50 326 335 zł    

 % wykonania planu                       97,6 % 
 

Szczegółowo realizację wydatków według głównych grup prezentuje poniższa tabela. 

Lp. Wyszczególnienie 
Wykonanie  
za 2007 r. 

2008 rok  

Plan  Wykonanie  
%              

( kol.5/4) 
%              

( kol.5/3) 

1 2 3 4 5 6 7 

1 wydatki majątkowe 2 864 232 8 863 817 8 658 261 97,7% 302,3% 

2 wydatki bieżące 35 262 379 42 677 236 41 668 074 97,6% 118,2% 
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  w tym:           

2a wynagrodzenia 10 803 478 13 896 418 13 855 943 99,7% 128,3% 

2b 
pochodne od 
wynagrodzeń 2 055 560 1 809 468 1 804 547 99,7% 87,8% 

2c obsługa długu 2 030 494 2 143 320 2 097 533 97,9% 103,3% 

2d dotacje 3 715 252 4 617 240 4 456 840 96,5% 120,0% 

2e pozostałe wydatki 16 657 595 20 210 790 19 453 211 96,3% 116,8% 

  Razem 38 126 611 51 541 053 50 326 335 97,6% 132,0% 

 
Podział wydatkowanych środków na grupy wydatków prezentuje wykres. 
 

Struktura wydatków z 2008 roku

pochodne od 

wynagrodzeń

4%

wynagrodzenia

28%

wydatki 

majątkowe

17%pozostałe 

wydatki

38%

obsługa długu

4%

dotacje

9%

 
 
Załącznik Nr 4 zawiera szczegółowy opis zadań własnych i zleconych według klasyfikacji 
budżetowej, a załącznik Nr 5 wydatków majątkowych 
 
Realizacja przychodów budżetu: 
 
Przychody„długoternimowe”: 

 Plan pierwotny:    5 100 000 zł 

 Kwota zmiany planu              2 729 646 zł 

 Plan  na 31.12.2008r.   7 829 646 zł 

 Wykonanie                7 666 978 zł     

 % wykonania planu                    97,9 % 
 

Szczegółową informację o przychodach budżetu przedstawia tabela 

Lp
. 

Wyszczególnienie 
Plan 

pierwotny 
Kwota 
zmiany  

Plan po 
zmianie  

Wykonani
e  

%  

1 2 3 4 5 6 7 

I Przychody długoterminowe 5 100 000 2 729 646 7 829 646 7 666 978 97,9% 
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  w tym:           

1 
Kredyt  zaciągnięty  w 2008r.   
w Banku Pocztowym  5 100 000 

                 
0 5 100 000 5 100 000 

100,0
% 

2 Pożyczka z WFOŚiGW  162 668 162 668 0 0% 

3 
Spłata pożyczek  udzielonych 
przez gminę  0 50 000 50 000 50 000 

100,0
% 

3a 
Spłata pożyczki  przez ZBK 
(należność gł.=470 000 zł) 0 0 0 0   

3b 
Spłata pożyczki przez MGOK 
(należność gł. =50.000 zł)  0 50 000 50 000 50 000 

100,0
% 

3c 
Spłata pożyczki przez ZOZ                  
( należność gł.=300 000 zł) 0 0 0 0   

4 Wolne środki z lat ubiegłych   2 516 978 2 516 978 2 516 978 
100,0

% 

II 
Przychody 
krótkoterminowe 300 000 0 300 000 255 000 85,0% 

  w tym            

1 
Spłata pożyczki przez ZOZ 
,ZWiK,SPBK                 300 000  0 300  000 255 000 85,0%  

  Razem przychody 5 400 000 2 729 646 8 129 646 7 921 978 97,4% 

 
Realizacja rozchodów budżetu: 
Rozchody „ długoterminowe” 

 Plan pierwotny:                  1 310 096 zł 

 Kwota zmiany planu              87 500  zł 

 Plan  na 31.12.2008r.          1 397 596 zł 

 Wykonanie          1 397 592 zł 

 % wykonania planu       100 % 
Szczegółową informację o rozchodach budżetu przedstawia  tabela: 
 

Lp Wyszczególnienie 

Wykonanie  rozchodów budżetu na 31.12 2008 
roku 

Plan 
pierwotny 

Kwota 
zmiany  

Plan po 
zmianie  

Wykonanie  % 

1 2 3 4 5 6 7 

I Rozchody długoterminowe 
1 310 

096 87 500 
1 397 

596 1 397 592 100,0% 

  w tym:            

1 Spłaty kredytów  (kapitał) 
1 226 

596 0 
1 226 

596 1226592 100,0% 

1a   -Spłata kredytu BGK z 2002r. 390 000   390 000 390 000 100,0% 

1b   -Spłata kredytu BGK z 2003r. 184 992   184 992 184 992 100,0% 

1c   -Spłata kredytu PKO z 2005r.  251 604   251 604 251 600 100,0% 

1d   -Spłata kredytu BGK z 2006r. 400 000   400 000 400 000 100,0% 

2 
  Spłata pożyczki  z 20007r. 
WFOŚiGW  83 500   83 500 83 500 

100,0% 

3   Pożyczka udzielona dla MGOK  87 500 87 500 87 500 100,0% 

II Rozchody krótkoterminowe                  300 000 0 300 000 255 000 85,0% 

  w tym:            

1 
  -Udzielenie pożyczki dla ZWiK,              
ZOZ i SPBK 300 000    300 000  255 000  85,0% 
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Realizacja przychodów i kosztów  w  zakładach budżetowych: 
W formie zakładów budżetowych  są prowadzone dwie jednostki organizacyjne gminy: 

1. Zakład Wodociągów i Kanalizacji w Bystrzycy do 31.07.2008r. 
2. Zarząd Budynków Komunalnych w Bystrzycy 

Realizacja planów finansowych tych jednostek przedstawia się następująco: 
 
- Zakład Wodociągów i Kanalizacji w Bystrzycy w związku z likwidacją za okres  
  01.07.2008 
 
 Przychody: 

Plan po zmianach:              3 696 158 zł 
Wykonanie :                        2 260 957 zł 
% realizacji:                             61 % 

 Koszty: 
Plan po zmianach:                        3 696 158 zł 
Wykonanie:                                 2 229 438 zł 
% realizacji:                              60 % 

 Wynik finansowy- zysk:                     31 519 zł 
 Należności:                          263 960 zł 
 Zobowiązania:                         719 128 zł 
 Stan środków pieniężnych:               11 412 zł 
 Stan środków obrotowych:             -438 593 zł 
 
Przyczyny ujemnego stanu środków obrotowych to nie podnoszenie w poprzednich latach   
cen za wodę i ścieki. 
 
W 2008 roku jednostka realizowała również  zadania inwestycyjne finansowane z dotacji 
budżetowej: 

 Plan po zmianach:              132 334  zł 

 Wykonanie :                                  132 183 zł 

 %                      99,9 % 
- Zarząd Budynków Komunalnych w Bystrzycy: 
 
 Przychody:   

Plan po zmianach:                     5 433 175 zł 
Wykonanie:                              5 775 131 zł 
% realizacji:                           106,2  % 

 Koszty 
Plan po zmianach:                      5 433 175 zł 
Wykonanie:                            5 750 718 zł 
% realizacji:                                           97 % 

 Wynik finansowy- zysk:                   24 413 zł  
 Należności:           1 615 352 zł, w tym wymagalne: 873 499 zł   
 Zobowiązania:           1 322 067 zł, w tym wymagalne: 461 435 zł 
 Stan środków pieniężnych:             30 022 zł 
 Pozostałe środki obrotowe:             35 126 zł 
  Stan środków obrotowych:           -336 652 zł 
 
Przyczyny ujemnego stanu środków obrotowych to: 
-  nie podnoszenie w poprzednich  latach  czynszów  za mieszkania komunalne   
-  nie podnoszenie od paru lat cen za centralne ogrzewanie mieszkań komunalnych 
 
W 2008 roku jednostka realizowała również  zadania inwestycyjne finansowane z dotacji 
budżetowej: 
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 Plan po zmianach:                    184 500  zł 

 Wykonanie:                                180 938 zł 

 %                   98,1 % 
 
Realizację planów zakładów budżetowych przedstawia załącznik nr 6. 
 
Realizacja przychodów i kosztów w gospodarstwie pomocniczym: 
 
W formie gospodarstwa pomocniczego  jest prowadzone Centrum Integracji Społecznej 
przy Ośrodku Pomocy Społecznej w Bystrzycy. 
 
Realizacja planu finansowego  jednostki przedstawia się następująco: 
 
 Przychody: 

Plan po zmianach:         839 980 zł 
Wykonanie:                             828 365 zł 
% realizacji:                      98,6  % 

 Koszty 
Plan po zmianach:                  839 980 zł 
Wykonanie:                           847 352 zł 
% realizacji:                      100,9% 

 Wynik finansowy - strata:        - 18 988 zł 
 Należności:                     9 124 zł 
 Zobowiązania:                           0 zł 
 Środki pieniężne:                    4 385 zł 
 
Realizację planów zakładów budżetowych przedstawia załącznik nr 6. 
 
Realizacja dochodów i kosztów przez Gminny  Fundusz Ochrony Środowiska  
i Gospodarki Wodnej: 
 
 Dochody: 

Plan po zmianach:                 247 650 zł 
Wykonanie                             140 385 zł 
% realizacji:                               56,7 % 

 Koszty 
Plan po zmianach:                247 650  zł 
Wykonanie:                         160 164  zł 
% realizacji:                     64,5  % 

 Należności:                           0 zł 
 Zobowiązania:                                  0 zł 
 Stan środków pieniężnych:       9 890 zł  
 
Realizacja przychodów i kosztów  przez gminne instytucje kultury 
- Biblioteka Publiczna: 
 
 Przychody: 

Plan po zmianach:             512 146 zł 
Wykonanie :                    509 737 zł 
% realizacji:            99,5 % 

 Koszty: 
Plan po zmianach:             434 084 zł 
Wykonanie:                       507 747 zł 
% realizacji:               117 % 

 Wynik finansowy - zysk:          1 990 zł 
 Należności:                    142 zł,  w tym wymagalne: 142 zł 
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 Zobowiązania:                2 639 zł,  w tym wymagalne: 527 zł 
w tym: 

 - dostawy towarów i usług:   2 639 zł    
 Stan środków pieniężnych:    6 977 zł 
 
- Muzeum Filumenistyczne: 
 
 Przychody: 

Plan po zmianach:           279 099 zł 
Wykonanie:                    317 904 zł 
% realizacji:          113,9 % 

 Koszty: 
Plan po zmianach:             279 099 zł 
Wykonanie:                       329 546 zł 
% realizacji:              118 % 

 Wynik finansowy- strata:        1 642 zł 
 Należności:                 4 464 zł,  w tym wymagalne:  394 zł   
 Zobowiązania:              50 779 zł,  w tym wymagalne:      0 zł 

w tym: 
 - dostawy towarów i usług:   42 754 zł 
- składki ZUS:                        6 596 zł 
- podatek do US:              1 492 zł 

 Stan środków pieniężnych:      395 zł 
- Miejsko-Gminny Ośrodek Kultury: 
 Przychody: 

Plan po zmianach:           1 136 008 zł 
Wykonanie:                    1 084 297 zł 
% realizacji:               95,4 % 

 Koszty: 
Plan po zmianach:             1 187 591 zł 
Wykonanie:                      1 256 196 zł 
% realizacji:              105,8 % 

 Wynik finansowy - strata:      171 899 zł 
 Należności:                 23 366 zł,  w tym wymagalne:  13 921 zł   
 Zobowiązania:              195 094 zł,  w tym wymagalne: 13 664 zł 

w tym: 
- dostawy i usługi     84 898 zł, w tym wymagalne:  13 664 zł 
- podatki         3 788 zł 
- składki ZUS       9 554 zł 
- inne                   9 354 zł 
- pożyczki z gminy      87 500 zł          

 Stan środków pieniężnych:    13 878 zł 
Realizacja przychodów i kosztów  przez gminą osobę prawną, nie będącą 

spółką prawa handlowego: 
 

-  Zespół Opieki Zdrowotnej 
 Przychody: 

Plan po zmianach:           5 795 316 zł 
Wykonanie:                    7 299 934 zł 
% realizacji:               126 % 

 Koszty: 
Plan po zmianach:             6 641 900 zł 
Wykonanie:                       7 444 000 zł 
% realizacji:                 112 % 

 Wynik finansowy - strata:    -  144 066 zł 
 Należności:                687 252 zł,   w tym wymagalne:  687 252 zł    
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 Zobowiązania:          17 725 962 zł, w tym wymagalne: 2 547 817 zł 
w tym: 
- dostawy i usługi    266 245 zł, w tym wymagalne:      136 209 zł 
- podatki        27 593 zł, w tym wymagalne:                 0 zł 
- składki ZUS           1 899 193 zł, w tym wymagalne:  1 597 253 zł 
- inne                  45 047 zł, w tym wymagalne:       22 355 zł 
kredyty i pożyczki         15 487 684 zł, w tym wymagalne:     792 000 zł 

 Stan środków pieniężnych:  789 849 zł 
 

Realizacja zadań zleconych gminie          
 Dochody: 

Plan pierwotny             5 562 066 zł 
Kwota zmiany planu  w ciągu roku    364 221 zł 
Plan po zmianach:       5.926 287 zł    
Wykonanie                                           5.578 008 zł     
% realizacji:                                      94 % 

 Wydatki: 
Plan pierwotny              5 562 066 zł 
Kwota zmiany planu w ciągu roku             364 221 zł 
Plan po zmianach:                 5 926 287 zł    
Wykonanie:                                  5 578 008 zł    
% realizacji:                                    94% 

 Dochody przekazane do budżetu państwa w związku z realizacją zadań 
zleconych: 
Plan pierwotny                  46 000 zł 
Kwota zmiany planu  w ciągu roku              0 zł 
Plan po zmianach:            46 000 zł 
Wykonanie:                                                68 216 zł   
% realizacji:                            148 % 
Saldo należności z tytułu zadań zleconych:1 745 841 zł 

 Dochody wykonane przez gminę z tytułu  realizacji zadań zleconych 
Plan pierwotny                     3 650 zł 
Kwota zmiany planu  w ciągu roku               0 zł 
Plan po zmianach:                        9 600 zł 
Wykonanie:                                        15 430 zł        
% realizacji:                             161 % 

Przeprowadzone w trakcie roku budżetowego analizy dochodów i wydatków przez 
urealnianie planu, oszczędne i racjonalne dysponowanie środkami spowodowało: 

 wygospodarowanie nadwyżki budżetowej w wysokości 1 307 159 zł. 

 wysoką realizację planu wydatków: 97,6% 

 bardzo dobrą realizację planu dochodów: 100,6% 
W 2008 roku zostały również pozyskane środki zewnętrzne, które nie weszły do 

budżetu z przyczyn formalnych, były to następujące kwoty: 
 

 265 000 zł na zakup samochodu strażackiego dla OSP w Starym 
Waliszowie,  z tego: WFOŚiGW – 60.000 zł, Oddział Wojewódzki 
Związku OSP RP – 150 000 zł, Komenda Główna  PSP - 55 000 zł 

 10 190 zł na program: Uczeń na wsi- pomoc w zdobyciu 
wykształcenia przez osoby niepełnosprawne zamieszkujące gminy 
wiejskie, środki z PFRON-u 

 36 800 zł na restaurację zegara ratuszowego, środki Uniwersytetu 
Philipps z  Marburga 

    Przewodniczący poprosił przewodniczących komisji stałych o przedstawienie opinii 
dotyczących sprawozdania z wykonania budżetu. Zaproponował przedstawianie wg 
kolejności alfabetycznej nazw komisji. 
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Teresa Słowińska - Przewodnicząca Komisji Budżetu i Finansów - poinformowała, że 
komisja na posiedzeniu w dniu 1 kwietnia 2009 r. dokonała analizy i przyjęła sprawozdanie 
z wykonania budżetu za rok 2008.  
Andrzej Wziątek - Przewodniczący Komisji Edukacji, Kultury i Sportu - poinformował, że 
komisja na posiedzeniu w dniu 6 kwietnia 2009 r. przyjęła sprawozdanie z wykonania 
budżetu gminy za rok 2008 w części dotyczącej zakresu działania komisji.  
Roman Bogdał - Przewodniczący Komisji Rewizyjnej - poinformował, że komisja na 

posiedzeniu w dniu 9 kwietnia 2009 r. przyjęła sprawozdanie z wykonania budżetu gminy 

za rok 2008.  

Elżbieta Mierzwińska - Przewodniczącą Komisji Rolnictwa i Zagospodarowania Gminy - 
poinformowała, że komisja na posiedzeniu w dniu 7 kwietnia 2009 r. przyjęła 
sprawozdanie z wykonania budżetu za rok 2008 w części dotyczącej zakresu działania 
komisji.  
Jan Malej - Przewodniczący Komisji Spraw Społecznych - poinformował, że komisja na 
posiedzeniu w dniu 23 marca 2009 r. przyjęła sprawozdanie z wykonania budżetu gminy 
za rok 2008 w zakresie działania komisji.  
     Przewodniczący zaznaczył też, że wszyscy radni otrzymali do przegródek kserokopię 

uchwały Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej we Wrocławiu. Informuje 

tylko obecnych na sali, nie będącymi radnymi, że RIO nie wniosło uwag do przedłożonego 

sprawozdania. 

Andrzej Wziątek - Wiceprzewodniczący Rady - odczytał treść uchwały Nr m-81/09 Składu 
Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej we Wrocławiu z dnia 23 kwietnia 2009 
roku w sprawie opinii o przedłożonym przez Burmistrza Bystrzycy Kłodzkiej sprawozdania  
z wykonania budżetu gminy za 2008 rok. III Skład Orzekający Regionalnej Izby 
Obrachunkowej we Wrocławiu postanowił: wydać pozytywną opinię o przedłożonym przez 
Burmistrza Bystrzycy Kłodzkiej sprawozdania z wykonania budżetu gminy za 2008 rok.  
    Uzasadnienie: Zgodnie z art. 199 ust. 1 pkt 1 i ust. 2 ustawy z dnia 30 czerwca 2005 r.  
o finansach publicznych zarząd jednostki samorządu terytorialnego - w gminach wójt (burmistrz 
prezydent) przedstawia organowi stanowiącemu jednostki samorządu terytorialnego  
i regionalnej izbie obrachunkowej w terminie do 20 marca 2009 roku - sprawozdanie roczne 
z wykonania budżetu tej jednostki, zawierające zestawienie dochodów i wydatków 
wynikające z zamknięć rachunków budżetu jednostki samorządu terytorialnego,  
w szczegółowości nie mniejszej niż w uchwale budżetowej. 
I. Przedłożone Regionalnej Izbie Obrachunkowej we Wrocławiu - Zespół w Wałbrzychu 
dokumenty będące podstawą analizy wykonania budżetu gminy za rok 2008 tj. sprawozdania: 
- Rb - 27S z wykonania planu dochodów budżetowych, 
- Rb - 28S z wykonania planu wydatków budżetowych, 
- Rb - NDS o nadwyżce / deficycie, 
- Rb - ST o stanie środków na rachunkach bankowych, 
- Rb - PDP z wykonania podstawowych dochodów podatkowych, 
- Rb - N o stanie należności, 
- Rb- UN roczne sprawozdanie uzupełniające o stanie należności, 
- Rb - 27ZZ z wykonania planu dochodów związanych z realizacją zadań z zakresu  
            administracji rządowej oraz innych zadań zleconych jednostkom samorządu  
            terytorialnego ustawami, 
- Rb - Z o stanie zobowiązań według tytułów dłużnych oraz gwarancji i poręczeń, 
- Rb- UZ roczne sprawozdanie uzupełniające o stanie zobowiązań, 
- Rb - 30 z wykonania planów finansowych zakładów budżetowych, 
- Rb - 31 z wykonania planów finansowych gospodarstw pomocniczych, 
-  Rb - 33-z wykonania planów finansowych funduszy celowych nie posiadających osobowości 

prawnej, 
- Rb - 50 o dotacjach / wydatkach związanych z wykonywaniem zadań z zakresu  
     administracji rządowej oraz innych zadań zleconych jednostkom samorządu terytorialnego 

ustawami, a także sprawozdanie opisowe z wykonania budżetu gminy za rok 2008  
przekazane  24 marca 2009 roku były przedmiotem badania przez Skład Orzekający  
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w zakresie przestrzegania obowiązujących zasad określonych w: 
- ustawie z dnia 30 czerwca 2005 r. o finansach publicznych, 
- rozporządzeniu Ministra Finansów z dnia 27 czerwca 2006 r. w sprawie sprawozdawczości 

budżetowej, 
- rozporządzeniu Ministra Finansów z dnia 14 czerwca 2006 roku w sprawie szczegółowej 

klasyfikacji dochodów, wydatków, przychodów i rozchodów oraz środków pochodzących 
ze źródeł zagranicznych. 

II  Badając pod względem merytorycznym przedłożone przez Burmistrza w Bystrzycy Kłodzkiej 
sprawozdanie z wykonania budżetu za 2008 rok, Skład Orzekający stwierdza, iż część 
opisowa sprawozdania zawiera wykonanie strony dochodowej i wydatkowej budżetu gminy 
za 2008 rok. 

1. Plan dochodów i wydatków budżetowych wykazany w sprawozdaniu uwzględnia zmiany 
wynikające z uchwał i zarządzeń organów gminy i zwiększenia dotacji celowych na 
zadania zlecone z zakresu administracji rządowej do dnia 31 grudnia 2008 roku. 

2. Plan i wykonanie subwencji oraz wykonanie dochodów z tytułu udziału we wpływach  
z podatku dochodowego od osób fizycznych są zgodne z wielkościami określonymi przez 
Ministra Finansów, 

3. Dane liczbowe prezentowane przez Burmistrza Radzie Miejskiej w sprawozdaniu  
z wykonania budżetu za rok 2008 są zgodne ze sprawozdaniami statystycznymi. 

4. W wyniku realizacji dochodów w 100,57% i wydatków w 97,64%, budżet gminy zamknął się 
deficytem budżetowym w kwocie 4.962.227 zł, przy planowanym 6.432.050 zł, 
sfinansowanym kredytami bankowymi. Wykonanie wydatków inwestycyjnych wyniosło 
97,68%, a ich udział w wydatkach ogółem 17,20%. W części tabelarycznej sprawozdania 
omówiono realizację poszczególnych zadań inwestycyjnych. 

5. Zadłużenie gminy na koniec 2008 roku z tytułu zaciągniętych zobowiązań wyniosło 
13.397.685 zł, co stanowi 24,22 % wykonanych dochodów ogółem, z tego; kredyty 
12.936.250 zł, wymagalne zobowiązania 461,435 zł. 

6. Dochody z tytułu wydawania zezwoleń na sprzedaż napojów alkoholowych uzyskano  
w wysokości 303.496 zł, natomiast na realizację zadań określonych w programach 
profilaktyki i rozwiązywania problemów alkoholowych i zwalczania narkomanii wydatkowano 
525.566 zł. 

7. Na podstawie sprawozdań z wykonania planów finansowych zakładów budżetowych (Rb-30) 
stwierdzono ujemne stany środków obrotowych występujące na koniec miesiąca grudnia 
2008 roku, w Zakładzie Wodociągów i Kanalizacji w kwocie 438.593 zł, oraz w Zarządzie 
Budynków Komunalnych w kwocie 336.652 zł. W informacji opisowej przedstawiono 
gospodarkę finansową zakładów budżetowych oraz omówiono przyczyny mające wpływ na 
wystąpienie ujemnego stanu środków obrotowych (str. 8 i 9). 

8. Omówiono gospodarkę finansową gospodarstwa pomocniczego oraz Gminnego 
Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej. 

Przy formułowaniu pozytywnej opinii o sprawozdaniu z wykonania budżetu gminy za 
2008 rok, Skład Orzekający kierował się podstawowym kryterium jakim jest przestrzeganie 
prawa przy wykonywaniu budżetu gminy.  
Adam Jaśnikowski - radny - chciałby wyrazić swoją opinię na temat wykonania budżetu  
i tego co miało miejsce w 2008 roku. Pan Wziątek odczytał opinię Regionalnej Izby 
Obrachunkowej, które ocenia budżet pod względem formalnym, czy się zgadzają wydatki  
z planowanymi wydatkami itd., ale RIO nie ocenia, czy ten budżet był dobry i czy był 
dobrze merytorycznie wykonany. Dziś oceniamy zupełnie inny budżet od pierwotnie 
uchwalonego, ponieważ był wielokrotnie zmieniany, niby zgodne z procedurą. Pamięta 
jednak, że w tym pierwotnym budżecie na rok 2008 były zapisane środki z Unii 
Europejskiej na inwestycje infrastrukturalne, a brak jest ich w tym sprawozdaniu  
z wykonania budżetu. Główne inwestycje, które były w naszym mieście - czy to drogowe, 
czy inne, to była zasługa albo wspólnot, albo zasługa powiatu, bo akurat powiat zaczął 
remontować drogę przy kościele i to nie dotyczy naszego budżetu. Pamięta właśnie, że  
w pierwszej wersji budżetu na rok 2008 było kilka milionów złotych na tzw. inwestycje  
z Unii Europejskiej i te pieniądze rozeszły się w czasie zmian w budżecie, bo w roku 2008 
pieniędzy z Unii Europejskiej na inwestycje nie zdobyto żadnych. Jeśli mielibyśmy oceniać 
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ten pierwotny budżet, za którym radni podnosili ręce, to oczywiście byłby oceniony 
negatywnie, jeśli natomiast oceniane miały by być te wszystkie zmiany w budżecie, które 
były podrzucane na wszystkie posiedzenia Komisji Budżetu i Finansów, gdzie około  
10 mln zł przeszło z jednej strony w drugą. Ten budżet nie utrzymałby się, gdyby nie było 
sprzedaży mienia i gdyby nie było sprzedaży ziemi pod market „NETTO”. Tak więc duża 
sprzedaż majątku dała możliwość zrealizowania tego budżetu. Brak jest w realizacji tego 
budżetu przychodów od przedsiębiorców i dużych przychodów z podatku od osób 
fizycznych. Niestety w ramach tego sprawozdania z tego budżetu nie wykazano, czy 
stworzono nowe miejsca pracy itd. Poza tym nie widzi tych informacji, które mogłyby 
pozytywnie wpłynąć na ocenę budżetu. Wyprzedaż majątku nastąpiła niekoniecznie po 
kwotach, które były dobre, bo nawet jak p. Burmistrz tutaj powiedziała, że zawsze 
sprzedawała powyżej wyceny, to jeśliby spojrzała na tą regionalną wycenę, to sprzedaż 
odbyła się poniżej wyceny. Nie wie więc, czy p. Burmistrz przekazując te informacje do 
końca je przemyślała.  
Artur Pokora - radny - przedstawił Stanowisko Klubu Radnych „Ponad Podziałami”  
w sprawie udzielenia Burmistrzowi absolutorium za wykonanie budżetu za rok 2008. 
      „W dniu dzisiejszym spotykamy się, aby wspólnie głosować nad absolutorium za 
miniony rok działalności Pani Burmistrz - wykonawcy wszelkich naszych decyzji, w tym 
najważniejszych związanych z realizacją budżetu gminy. 
      Radni zrzeszeni w klubie mieli okazję zapoznać się ze sprawozdaniem z wykonania 
budżetu gminy  za rok 2008 i przeprowadzić nad nim dyskusje zarówno w trakcie 
posiedzeń Komisji jak i w ramach pracy klubowej. 
      Analizowane na posiedzeniach komisji sprawozdanie pozwoliło dokonać 
merytorycznej i rzeczowej oceny - czy budżet był wykonywany zgodnie z wolą rady 
wyrażonej w podjętych uchwałach. 
      Rezultatem analiz i dyskusji tego obszernego i szczegółowego dokumentu jest 
pozytywna ocena, a w konsekwencji poparcie przez radnych zrzeszonych w klubie 
wniosku o udzielnie burmistrzowi absolutorium. 
      Analizując sprawozdanie na uwagę zasługuje wielkość środków wydatkowanych  
w roku ubiegłym na inwestycje i remonty wynoszące 13 691 946 zł. W roku 2007  na 
powyższy cel wydatkowano 4 773 541 zł - to obrazuje kierunek i determinację 
wydatkowania środków gminnych. 
      W roku ubiegłym na remonty i inwestycje pozyskano z funduszu celowych, budżetu 
państwa oraz Dolnośląskiego Urzędu Marszałkowskiego 3 355 367 zł w roku 2007 
1 853 450 zł. 
      W roku 2008 na usuwanie skutków klęsk żywiołowych z MSWiA pozyskano 1 811 000 
zł. Warunkiem otrzymania tych środków było należyte i skuteczne udokumentowanie 
wydatków.  Były to środki „wyciągnięte” z kiesy państwa uporem i determinacją.  
      Nie zgodzimy się z twierdzeniem, które padło na tej sali, że te pieniądze „powodziowe” 
należą się jak „psu miska”. 
Mówiąc kolokwialnie Pani Burmistrz „wybiegała te pieniądze” – i za to dziękujemy. 
      W ramach pozyskanych środków wykonano zadania inwestycyjno - remontowe na 
terenie gminy będących skutkiem pamiętnej powodzi na terenie Kotliny Kłodzkiej. 
      W latach 2007 i 2008 zostało wyremontowanych ponad 10 km dróg w naszej gminie. 
To robi wrażenie. 
 
Najważniejsze inwestycje przeprowadzone w roku 2008  

1. „Moje boisko – ORLIK – 2012” – koszt inwestycji 1 922 114,41 zł dotacja z budżetu 
województwa dolnośląskiego 666 000 zł. 

2. Przebudowa drogi gminnej Szczawina - Stara Łomnica – koszt inwestycji 
1 373 052,86 zł – dotacja z Terenowego Funduszu Ochrony Gruntów Rolnych – 
443 232 zł. 

3. Remonty dróg wewnętrznych transportu rolnego w miejscowościach: Gorzanów, 
Lasówka, Międzygórze, Nowa Łomnica, Stara Łomnica, Wilkanów - łączny koszt 
inwestycji 2 091 046 zł. Pozyskane pieniądze z MSWiA 1 617 000 zł. 
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Ponadto przeprowadzono: 
1. Remont nawierzchni przy sklepie Banex – Bystrzyca Kłodzka – koszt inwestycji 

109 927 zł. 
2. Remont ul. Asnyka w Bystrzycy Kłodzkiej wraz z wymianą sieci wodociągowej – 

koszt inwestycji - 268 000 zł. 
3. Remont chodnika w ciągu ul. M. Konopnickiej w Bystrzycy Kłodzkiej – koszt 

inwestycji – 357 000 zł. 
4. Budowa parkingu przy ul. Ludowej w Bystrzycy Kłodzkiej – koszt inwestycji – 

146 846 zł. 
5. Budowa parkingu przy ul. Międzyleśnej  w Bystrzycy Kłodzkiej za 72 464 zł. 

 
Wszystkie ww. inwestycje były finansowane w całości z budżetu gminy. 
Dokonano zakupu samochodu ratowniczo-gaśniczego dla OSP Stary Waliszów – 
całkowity koszt zakupu wyniósł 620 000 zł. Dofinansowane z zewnątrz w kwocie  
365 600 zł.  
 Parę zdań na temat ZOZ-u: 
Dla bystrzyckiego szpitala rok 2008 zamknął się najlepszym z minionych lat wynikiem 
finansowym. Nastąpiła racjonalizacja zatrudnienia i wydatków. Zwiększono przychody  
o przeszło 30 % (kontakty z NFZ). 
Wykonano niezbędne inwestycje na łączną kwotę 63 000 zł 
- remont łazienek na oddziale chirurgicznym, 
- przejście z ogrzewania parowego na wodne, 
- instalacja kotła gazowego dla użytku ciepłej wody dla celów higienicznych, 
- uzupełniono braki w sprzęcie rehabilitacyjnym. 
      Naszym zdaniem głosowanie za udzieleniem Burmistrzowi absolutorium jest nie tylko 
wyrazem aprobaty dla sposobu realizacji uchwały budżetowej, lecz jest także 
konsekwencją całkowitej współpracy Burmistrza i Rady Miejskiej w tym zakresie. 
Konkludując Klub Radnych „ Ponad Podziałami” w pełni zgadza się i akceptuje informacje  
i dane zawarte w sprawozdaniu z wykonania budżetu za rok 2008 przedłożone przez 
Panią Burmistrz.” 
Adam Jaśnikowski - radny - mówi, że to, co powiedział przedstawiciel Klubu Radnych 
„Ponad Podziałami”, to jest jakaś prawda. Jeśli natomiast spojrzymy na te inwestycje, 
które wymieniał, to nie widać w nich strategicznych inwestycji dla gminy Bystrzyca 
Kłodzka, które mogłyby zmienić życie jej mieszkańców, podnieść standard, służyć 
miejscom pracy itd. tak, aby mieszkańcy mogli powiedzieć: „tak fajnie nam się mieszka  
w tym mieście”, czy też: „nasze miasto jest piękne”. Ciągle jest mało środków i to, że 
pozyskano je z MSWiA, to dobrze, ale nie pozyskano ich z Unii Europejskiej. Nie 
powiedziano tu nic na temat ratusza, a był planowany na jego remont 1 mln zł. Ciągle 
mówi się o pozyskanych środkach od ministra, czy też  Unii Europejskiej, ale co z tego, jak 
nic się nie dzieje. Jakieś okna zostały wstawione na parterze, a część pieniędzy została 
skonsumowana. Niby Rada Miejska ma się tam przenieść, ale nie widać działań w tym 
kierunku. Były zaplanowane pieniądze na ten cel, ale zostały skonsumowane na inne 
rzeczy. Uważa, że często działania rady są monotonne, bo daje się pieniądze i liczy się, 
że dane zadanie będzie wykonane, ale pod koniec roku rzuca się tu i tam i zadania nie są 
kończone. Podobnie jak ze środkami z Unii Europejskiej, czy od Ministra Kultury - mówi 
się o nich tylko, ale niestety nadal ich nie widać w mieście. Mówi, że gdyby widział, że  
p. Burmistrz ściągnęła do gminy 10 mln zł, czy więcej, to naprawdę głosowałby za 
pozytywną opinią dla wykonania budżetu, ale niestety nie ma tych środków. To samo 
mówił też przy planowanym budżecie na 2008 rok, że jeśli zostanie pozyskane tyle 
pieniędzy, aby naszego wkładu było 4 mln zł do projektu Unii Europejskiej, to on jak 
najbardziej będzie głosował za takim budżetem. Tak więc trudno mu w takiej sytuacji 
głosować za pozytywną opinią dla wykonania budżetu, jeśli nie został on tak wykonany, 
jak chcielibyśmy.  
Andrzej Wziątek - radny - zwracając się do radnego Jaśnikowskiego mówi, że  
w odniesieniu do wypowiedzi radnego Pokory użył słowa: „jakaś prawda” i nie podoba mu 
się to określenie. Bardzo ceniony przez niego ksiądz Tiszner mówi, że jest tylko jedna 
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prawda, a drugie to jest … - pan ten cytat zna, więc nie można mówić, że jest jakaś 
prawda, bo albo jest prawda, albo jej nie ma. Radny Jaśnikowski powiedział również, że 
jakieś tam okna zamontowano w Ratuszu. To nie jakieś, ale eleganckie, białe, zgodnie  
z wymogami konserwatora, na podobieństwo tych a lat ubiegłych, takie jak były na starych 
widokówkach. Widać, że pan Jaśnikowski tych realiów bystrzyckich za bardzo nie zna  
i stwierdza to z przykrością. Mówi też, że to „my” radni Bystrzycy Kłodzkiej wystąpiliśmy  
z wnioskiem do powiatu, żeby remontować odcinek ul. Wojska Polskiego i to z naszego 
budżetu poszło 50% środków na ten cel. Pan Jaśnikowski mówi, że to powiat dał 
pieniądze i to jest kolejny dowód, że mija się on z prawdą. Rozumie wszystko i to, że 
przywilejem opozycji jest wyłapywać błędów, ale prosi aby być czasami obiektywnym  
i mniej używać tego słowa „jakoś”. Uważa, że sporo się dzieje w Bystrzycy Kłodzkiej, jeśli 
chodzi o inwestycje, ratowanie zabytków, remonty elewacji, czy dachów. Nie chce dalej 
tego tematu rozwijać, bo nie po to dzisiaj się spotkaliśmy, ale nie można mówić, że jakoś 
to jest, bo uderzamy w samych siebie - radni w radnych.  
Adam Jaśnikowski - radny - mówi, że to było jego zdanie, bo każdy z radnym ma prawo 
wyrażać swoje zdanie i oceniać realizację i działania gminy.  
Teresa Słowińska - radna - mówi, że zna bardzo dokładnie sprawę wykonywania  
budżetów i planów, bo będąc Skarbnikiem Gminy, znane jest to jej bardzo dobrze, więc  
w wielu kwestiach nie zgadza się z wypowiedzią radnego Jaśnikowskiego np. ze 
zmianami w budżecie. Uchwalając budżet w tym samym dniu już budżet ulega zmianie  
i takie zmiany przez cztery kadencje były też prawie na każdej sesji. Uważa, ze to jest 
domena istnienia każdego samorządu i bez tego się nie da iść do przodu. Niektóre sprawy 
zawsze są aktualne i zachowują swoje pierwotne uchwalenie, ale większość wydatków 
zawsze ulegała zmianie. Tak więc zmiany w budżecie są wyrazem populistycznym, a nie 
faktu. Przy stanie naszej gminy, mając pod sobą ZOZ oraz mnóstwo dróg i inne rzeczy 
związane z lokalami komunalnymi, które są niewykonane i ludzie żądają wręcz 
codziennie, aby te rzeczy zostały zrobione, to chcąc pozyskać środki unijne, musiałyby 
być przygotowane inwestycje dużo wcześniej - ona tak sobie to uzmysławia. Następnie 
należałoby zabezpieczyć prawie 50% własnych środków i wtedy nastąpiłaby realizacja. 
Innej drogi nie ma na pozyskanie środków finansowych z Unii Europejskiej. Tak więc 
uważa, że w tej chwili pewne rzeczy są jakby zaległe, które się ciągną od jakiegoś czasu, 
bo np. sprawa ZOZ-u też nam blokuje wiele spraw. Spłacając długi szpitala wykonanie 
jakiejś inwestycji staje się niemożliwe. Niestety jest coś za coś. Jeżeli chodzi  
o strategiczne inwestycje, to można byłoby ich wiele wykonać, ale prosi, aby pojechać  
w teren i zobaczyć, po jakich drogach ludzie chodzą, jakie mają dachy, więc najpierw tymi 
rzeczami należy się zająć. Uważa, że te rzeczy powinny być zrobione przez cztery 
kadencje i teraz moglibyśmy się zająć strategicznymi inwestycjami. Nie można więc 
jednoznacznie mówić, że wszystko jest źle. Było to demokratycznie uchwalone i nie chce  
w tej chwili ani nikogo bronić, ani ganić, bo też ma pewne niedosyty z życia gminy, ale 
pewnych rzeczy nie da się inaczej ująć. W takim świecie jakim żyjemy, bystrzyckim 
świecie, tak są realizowane zadania.  
Joanna Wilewska - radna - odnośnie wypowiedzi Przewodniczącej Komisji Budżetu  
i Finansów mówi, że zmiany w budżecie muszą następować, ale tak częste zmiany, jakie  
były w tym roku powodują, że tak naprawdę radni tracą kontrolę nad tym, co się  
w zakresie budżetu dzieje. Gratuluje jednocześnie przewodniczącej, że na jednym 
posiedzeniu Komisji Budżetu i Finansów udało się przeanalizować sprawozdanie  
z wykonania budżetu i wydać pozytywną opinię. Ona akurat na tym posiedzeniu być nie 
mogła, bo pracuje i ma taką pracę, która wymaga od niej realizowania różnych zadań, 
więc w tym momencie została wyłączona z możliwości prześledzenia sprawozdania  
w gronie wszystkich radnych. Uważa, że liczba posiedzeń Komisji Budżetowych, na 
których analizowane jest sprawozdanie z wykonaniu budżetu z roku na rok spada, więc  
o czymś to też świadczy. Pani Burmistrz mówi, że wszyscy radni mają tak wielki wpływ na 
to, co się dzieje, że radni wszystko opiniują, że mają ogromną wiedzę, ale tak naprawdę 
wiedzę ma tylko Koalicja Ponad Podziałami, a reszta radnych korzysta z resztek wiedzy 
przekazywanej przez Panią Burmistrz na sesjach.  
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W związku z tym, że nie było więcej uwag w tym temacie, Przewodniczący poprosił Panią 
Burmistrz o podsumowanie tej dyskusji.  
Renata Surma - Burmistrz - mówi, że chciała się odnieść się przede wszystkim do tego, 
co mówił radny Jaśnikowski, że RIO ocenia wykonanie budżetu pod względem formalnym, 
ale nie ocenia, czy budżet był dobry. Tak się składa, że RIO ocenia również projekt 
budżetu na dany rok i wydaje swoją opinię. RIO także ocenia każdą zmianę w budżecie, 
która jest dokonywana na tej sali i gdyby cokolwiek zrobione źle, czy niezgodnie  
z prawem, to oczywiście byłoby to zausterkowane. Tak więc prosi nie mówić, że RIO nie 
wie o tym, że były jakieś zmiany w budżecie w ciągu roku - RIO wie o każdych zmianach. 
Nie da się przyjąć budżetu w taki sposób, aby mógł być on stabilny i aby można go było 
nie zmieniać przez cały rok. Zmienia się go chociażby dla prostej przyczyny – jeśli na 
wykonanie jakiejś inwestycji jest przeprowadzany przetarg i uda się go przeprowadzić za 
niższą cenę, to oczywiście my te środki chcemy wykorzystać na inne cele. Można byłoby 
ich nie wykorzystywać i wtedy pokazać je jako wolne środki z roku ubiegłego, ale chcemy 
zrobić właśnie jak najwięcej.  
Radny Jaśnikowski mówił też, że była jakaś kwota na inwestycje z Unii Europejskiej. 
Dokładnie była to kwota 1 mln 500 tys. zł, którą mówiliśmy, że rozdysponujemy w ten 
sposób, iż jeśli ktokolwiek, czy jakiekolwiek jednostki, czy też gmina będą mogli pozyskać 
środki z zewnątrz, to ta kwota będzie rozdysponowana na własny cel. Ta właśnie kwota 
została rozdysponowana m.in. na to, aby pozyskać środki na wymianę okien w Szkole 
Podstawowej Nr 1, aby pozyskać środki na program dla OSP (jest to kwota w tej chwili 
ponad 700 tys. zł, z tego 153 tys. zł jest wkładu gminy) – z tym, że zasada jest taka, że 
najpierw trzeba wykonać całe zadanie, sfinansować je, a dopiero później będzie zwrot 
tych środków. Został też napisany program dla Orlickich Gór za kwotę ponad 500 tys. zł  
i właśnie z tej puli 1 500 tys. zł finansujemy ten program, gdzie zwrot będzie ponad 400 
tys. zł. To właśnie z tej puli pozyskaliśmy te środki unijne, z tym, że one nie wpłynęły do 
budżetu w roku 2008, ale wpłyną w roku 2009. Natomiast jeżeli mówimy też o środkach 
unijnych, to nie co innego, jak sprawa rewitalizacji dla części staromiejskiej, o przyjęcie 
której prosiła kilka sesji temu, gdzie 6 mln zł - ma nadzieję wpłynie częściowo w tym roku  
i w roku przyszłym do budżetu gminy właśnie z środków europejskich. Następny projekt to 
Program dla uporządkowania gospodarki wodno-ściekowej za 34 mln zł, gdzie z Funduszu 
Spójności wpłynie 20 mln zł i nie możemy mówić o tych środkach, bo dopiero zostały 
przyjęte dokumenty i radni doskonale o tym wiedzą. Nie może mówić o środkach unijnych, 
które dopiero wpłyną do budżetu gminy, choć wie, że są one pewne.  
     Radny Jaśnikowski powiedział też, że nic by się nie działo, gdyby nie było sprzedaży 
mienia. Mówi, że ta sala pamięta niejedno wystąpienie niektórych osób, gdzie mówiło się, 
że należy nawet sztucznie zawyżać sprzedaż mienia. My wykonaliśmy sprzedaż mienia  
w taki sposób, w jaki zostało to zaplanowane. W momencie kiedy pozyskano więcej 
środków ze sprzedaży mienia, to oczywiście były one wydatkowane na inwestycje i nie ma 
ukłonów w kierunku podatników.  
Przypomina, że mówiąc o sprawozdaniu, użyła dwóch cyfr: 1 009 tys. zł, gdzie nie przyjęto 
najwyższych stawek podatku w roku 2008 i 83 tys. zł – tyle była gmina stratna w roku 
2001 i 2002 roku, że zastosowała takie ulgi dla naszych podatników. Więc mamy tu takie 
porównanie.  
     Była mowa również o inwestycjach strategicznych w gminie. Uważa, że są również 
inwestycje strategiczne, bo sam wizerunek miasta jeśli się zmienia, jeśli jest infrastruktura, 
to także przyciąga to inne osoby z zewnątrz. Poza tym wizerunek zmienia się w taki 
sposób, że musimy również zmienić mentalność ludzi, chociażby jeśli chodzi o wyrzucanie 
papierków nie do kosza, ale obok.   
Adam Jaśnikowski - radny - podziękował pani Burmistrz za te odpowiedzi i cieszy się, że 
jest dyskusja, bo przypuszcza, że gdyby nie jego głos, to tak naprawdę nie byłoby dyskusji 
w sprawie sprawozdania z wykonania budżetu. Ma nadzieją, że te środki unijne będą, ale 
szkoda, że ich w tym budżecie nie było.  
     W związku z tym, że nie było więcej głosów w tej dyskusji Przewodniczący przystapił 
do przeprowadzenia głosowania nad przyjęciem sprawozdania z wykonania budżetu 
gminy za rok 2008.  
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Rada w obecności 20 radnych, 16 głosami za, przy 3 przeciwnych i 1 wstrzymujących się - 
przyjęła sprawozdanie z wykonania budżetu gminy za rok 2008 
 
Ad 6. 
1. Przewodniczący przystąpił do realizacji punktu „Podjęcie uchwał” i przedstawił 
pierwszy projekt uchwały Rady Miejskiej w sprawie absolutorium dla Burmistrza Bystrzycy 
Kłodzkiej za rok 2008. Poinformował, ze Komisja Rewizyjna, zgodnie z kompetencjami 
ustawowymi wypracowała wniosek do Rady Miejskiej w sprawie absolutorium, a wniosek 
ten skierował do Regionalnej Izby Obrachunkowej w sprawie jego zaopiniowania.  
Następnie poprosił p. Romana Bogdała - Przewodniczącego Komisji Rewizyjnej  
o przedstawienie wniosku komisji do Rady Miejskiej w sprawie udzielenie absolutorium dla 
Burmistrza Bystrzycy kłodzkiej za rok 2008.  
1/ Roman Bogdał - Przewodniczący Komisji Rewizyjnej - poinformował, że Komisja 
Rewizyjna na posiedzeniu w dniu 9 kwietnia br. w obecności sześciu członków komisji,  
5 głosami za, przy 1 wstrzymującym się wnioskowała do Rady Miejskiej o udzielenie 
absolutorium dla Burmistrza za rok 2008.  
Uzasadnienie komisji do wniosku o absolutorium: 
  - Komisja na posiedzeniach w dniach 31 marca, 7 i 9 kwietnia br. dokonała  
    szczegółowej analizy przedłożonego przez Burmistrza Bystrzycy Kłodzkiej  
    sprawozdania z wykonania budżetu gminy za rok 2008 uzyskując dodatkowo  
    informacje od Burmistrza, Skarbnika Gminy, Sekretarza Gminy i kierowników  
    wydziałów UMiG. 
-  Komisja stwierdza, że sprawozdanie jest zupełne i zostało opracowane rzetelnie. 
-  Komisja uzyskała odpowiedzi na wysunięte wnioski wynikające z analizy sprawozdania  
    z wykonania budżetu gminy. 
-  Komisja w dniu 9 kwietnia br. zapoznała się z opiniami stałych Komisji Rady  
    dotyczącymi sprawozdania finansowego z wykonania budżetu.  
-  Komisja w dniu 9 kwietnia br. wypracowała wniosek dotyczący udzielenia absolutorium  
    (5 głosami za, przy 1 wstrzymującym się), zatem na podstawie posiadanych materiałów     
    wnioskuje do Rady Miejskiej o udzielenie Burmistrzowi absolutorium za rok 2008. 
2/ Przewodniczący - poinformował również, że wszyscy radni otrzymali do przegródek 
kserokopię uchwały Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej. Następnie 
poprosił p. Andrzeja Wziątka - Wiceprzewodniczącego Rady o przedstawienie tejże 
uchwały.  
3/ Andrzej Wziątek - Wiceprzewodniczący Rady - przedstawił uchwałę Nr m-82/09 Składu 
Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej we Wrocławiu z dnia 23 kwietnia 2009 
roku o wniosku Komisji Rewizyjnej w sprawie udzielenia absolutorium Burmistrzowi 
Bystrzycy Kłodzkiej. 
      III Skład Orzekający Regionalnej Izby Obrachunkowej we Wrocławiu postanowił: wydać   
pozytywną   opinię   o wniosku Komisji Rewizyjnej o udzielenie absolutorium 
Burmistrzowi Bystrzycy Kłodzkiej za 2008 rok. Po zapoznaniu się z przedłożonym  
10 kwietnia 2009 roku wnioskiem Komisji Rewizyjnej Rady Miejskiej w Bystrzycy Kłodzkiej 
w sprawie udzielenia absolutorium Burmistrzowi Miasta Bystrzycy Kłodzkiej za 2008 rok 
oraz opinią Komisji Rewizyjnej o wykonaniu budżetu gminy za 2008 rok, Skład Orzekający 
stwierdzą że wniosek Komisji Rewizyjnej skierowany do Rady Miejskiej w Bystrzycy 
Kłodzkiej sprecyzowany został na podstawie kryteriów związanych bezpośrednio z oceną 
wykonania budżetu gminy za rok 2008 oraz ma swoje umocowanie w pozytywnej opinii 
Komisji Rewizyjnej dotyczącej wykonania budżetu. A zatem spełniony został wymóg 
zawarty w art. 18a ust. 3 ustawy z dnia 8 marca 1990 r. o samorządzie gminnym. 
4/ Joanna Wilewska - radna - mówi, że będzie głosowała przeciwko udzieleniu 
absolutorium dla Burmistrza, ponieważ minęło dwa i pół roku kadencji, a ona nie widzi 
żądnych, istotnych zmian, które służyłyby rozwiązaniu problemów miasta i gminy. Nie 
ruszyła też żadna inwestycja, ciągle jesteśmy na etapie projektowania, a przygotowywane 
strategie zmieniamy, bo nie spełniają wymagań instytucji, które dają pieniądze. Jedyna 
rozpoczęta i zakończona inwestycja, to boisko „Orlik 2012” i uważa, ze jest to największy 
niewypał, który kosztował gminę ponad 1 200 tys. zł. Uważa, że jego lokalizacja jest 
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fatalna i jest przekonana, że wykorzystanie tych boisk będzie minimalne, a przez wiele 
jeszcze lat będzie gminę bardzo dużo kosztowało. Rozmawiała z nauczycielami WF-u na 
temat lokalizacji tych boisk i oni są też oburzeni, że problem ani jednaj szkoły w ten 
sposób nie został rozwiązany, a problemy z bazą sportową na terenie gminy są bardzo 
poważne. Nie rozwiązany został również problem hali sportowej w Wilkanowie. Wie, że nie 
było środków w budżecie 2008 roku, więc trudno było o tym mówić, ale uważa, że brak 
środków na tą inwestycję, to fatalne zaniedbanie. Wykonane inwestycje ujęte  
w sprawozdaniu mają charakter rozproszony na zasadzie - kawałek drogi, trochę 
oświetlenia, zakup samochodów, sprzętu do OSP - nie ma czym się chwalić. Kwota 
wydana na inwestycje to prawie 9 mln zł, a tylko 1 300 tys. zł pozyskano z zewnątrz. Dużo 
p. Burmistrz pisze na temat środków na usuwanie skutków powodzi. Środki te były  
w budżecie państwa i na pewno nie potrzeba wielkiego wysiłku, żeby je otrzymać do 
gminy, które uległa zniszczeniu podczas powodzi z 1997 roku. Szkoda, ze p. Burmistrz nie 
przekonała decydentów w sprawie Domu Kultury i Ratusza i nie otrzymaliśmy środków  
z Ministerstwa Kultury i Dziedzictwa Narodowego. Wie, ze sposobem na pozyskanie 
środków do budżetu miało być utworzenie podstref ekonomicznych, ale lokalizacja tych 
podstref w takich miejscach, jak to zostało zrobione, to nie będzie na pewno sposób na 
rozwiązanie problemów gminy jeszcze przez wiele lat. Drugi sposób na pozyskanie 
środków, to miały być wiatraki. Dużo było w tym zakresie zamieszania, ale okazało się, że 
po prostu nie ma wiatru na tym terenie i to też nie będzie sposób na pozyskanie środków  
z zewnątrz. Te środki leżą i można je pozyskiwać, ale jak widać albo gmina nie radzi sobie 
z tym problemem, a może nie ma odpowiedniej kadry. Inne gminy są zdecydowanie w tym 
zakresie lepsze. Pieniędzy unijnych nie widać, jak już to podkreślał radny p. Adam 
Jaśnikowski.  
Podsumowując w mieście i gminie niewiele się zmieniło prze te dwa i pół roku. Nie 
zmieniło się nic, ponieważ budżet na 2008 rok był po prostu kiepski. W odniesieniu do 
tego, co mówiła Przewodnicząca Komisji Budżetu i Finansów p. Słowińska – to nie jest tak 
– to już jest trzeci budżet tej kadencji i w trzecim budżecie tej kadencji nie widać środków 
własnych na udziały w programach unijnych.  
5/ Irena Stawiarska - radna - mówi, że  nie będzie poruszać tematu tych kwot, bo już tutaj 
takie różne padają sumy, kwoty itd. Powie tylko tyle, że radni tej rady prawie w połowie już 
w tej radzie pracują czwartą kadencję i gdzie byliśmy do tej pory? Pani Renata Surma jest 
drugi rok burmistrzem, więc co może zrobić za ten czas – „robi baba co może”- że już tak 
powie i my jej tym pomagamy. Pyta, gdzie wszystkie finanse z poprzednich kadencji 
poszły. Narobiło się tylko długów i teraz ta rada ma wszystko wyprowadzić, zrobić 
ogromne inwestycje, zdobyć pieniądze.  
6/ Joanna Wilewska - radna - czuje się zobowiązana do odpowiedzi w odniesieniu do 
wypowiedzi radnej Stawiarskiej, która padła zaraz po jej wystąpieniu. Zaznacza, że nie 
jest radną czwartą kadencję, tylko jest radną drugiej kadencji od 1990 r., a p. Stawiarska 
to też nie jest radną po raz pierwszy i wie jak to jest. 
7/ Renata Surma - Burmistrz - przypomina, że budżet na rok 2007 otrzymała w prezencie, 
więc było realizowane to, co zostało przygotowane. Jeśli chodzi o środki z MSWiA to dla 
przykładu podaje dwie cyfry: w roku 2008 pozyskano 1 800 tys. zł, a w roku 2006 – 87 tys. 
zł, gdzie byliśmy trochę bliżej po powodzi niż w roku 2008. To jest ta taka drobna, subtelna 
różnica. Jeśli się po nie „nie wybiega”, jak to zostało powiedziane, to się dostaje 87 tys. zł, 
a jeśli się „wybiega”, to się dostaje 1 800 tys. zł. Kolejna sprawa, to chciałaby, aby radna 
Wilewska była sprawiedliwa, jeśli chodzi o wiatraki, a mianowicie to nie z powodu wiatru 
ich nie będzie, a była Pani na niejednym spotkaniu, ale z powodu tego, że została wydana 
dyrektywa unijna mówiąca o tym, że na terenie naszej gminy są siedliska pewnych 
ptaków. Z tego też powodu wiatraków nie będzie.  
8/ Joanna Wilewska - radna - mówi, ze p. Burmistrz wie dobrze, że ta dyrektywa była 
jeszcze przed tematem wiatraków w Gminie Bystrzyca Kłodzka.  
9/ Renata Surma - Burmistrz - mówi, że to nieprawda, bo ta dyrektywa została wydana  
w roku 2009.  
10/ Edward Rojek - mieszkaniec Bystrzycy Kłodzkiej - w sejmie i wszędzie debatują, 
rozliczają się, potem się przepraszają. Uważa, aby p. Burmistrz rozliczyła tych, którzy 
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przeszkadzają. Pan Scelina i Jagodziński doprowadzili do ruiny jego dom, wali się komin  
i ich trzeba rozliczyć, a nie szukać nie wiadomo czego. Patrzymy się na unijne środki? Po 
co – mamy pełno swoich, tylko nie umiemy nimi gospodarzyć. Krótko mówiąc: rozliczyć 
trzeba, a kto przeszkadza, to odwalić go od żłobu i koniec. Wtedy robota może jakoś 
pójdzie, bo co p. Burmistrz sama może zrobić, jak nie ma pomocy. Każdy tylko mówi:  
p. Burmistrz, p. Burmistrz – on sam chce nieraz porozmawiać z nią, ale p. Burmistrz ciągle 
jest w terenie. Kobiecina bez przerwy jeździ, a cała batalia urzędników siedzi i nie ma 
komu robić. Uważa, żeby zlikwidować były ADM, bo tam może jest czterech dobrych, 
uczciwych ludzi, a zrobić tam dom alkoholików, z kratami i ten, który tam wlezie, żeby nie 
wylazł, a nie go leczyć. Jak patrzy po tej Bystrzycy, to go nerwy biorą, bo Policji nie ma, 
Straż Miejska tylko upomina go za palenie papierosów, a powinni zajść koło szkoły  
i zobaczyć, jak tam młodzież pali.  Przypomina jaka stacja PKP w Bystrzycy była piękna, 
jaki park - i kto to zrobił, unia? Nasza hołota to zrobiła, bo nie umiemy jej wychować, bo 
się każdy boi. Mówi, że on wychował sześcioro dzieci i jak zasłużyło, to dostało lanie i tyle.  
Może narzekało, ale przyniosło efekty, a dziś nie wolno bić, nie wolno wielu rzeczy i tylko 
co dziecko chce, to się kupuje. Mówi, że on sam jadł „zkwitnięty” chleb i Bogu dzięki jakoś 
żyje, a dziś na co go stać, to ma. Zwracając się do p. Burmistrz powtarza jeszcze raz: 
rozliczyć, wywalić, bo jeśli nie nadaje się to koniec i trzymać dziesięciu urzędników, ale 
sprawiedliwych i uczciwych, a nie bataliony, bo na to idą duże pieniądze.  
Przypomina, że jak człowiek poszedł do Holicza, to on załatwił wszystko. To był prawdziwy 
gospodarz, on chodził po ulicach, widział, gdzie i co się robi, a obecna p. Burmistrz tylko 
jeździ i załatwia, bo nie ma kogo wysłać, a jak wyśle kogoś, to zginie, albo go cyganie 
porwą.  
      W związku z tym, że nie było więcej uwag, Przewodniczący przystąpił do 
przeprowadzenia głosowania nad projektem uchwały. Poinformował, że zgodnie  
z artykułem 28a ustęp 2 ustawy o samorządzie gminnym uchwałę w sprawie absolutorium 
rada podejmuje bezwzględną większością głosów ustawowego składu Rady - czyli  
w naszym przypadku minimum 11 głosami. Zaznaczył również, że głosujemy zgodnie  
z wnioskiem Komisji Rewizyjnej – czyli o udzielenie burmistrzowi absolutorium.      
Głosujemy oczywiście w sposób jawny.  
      Rada w obecności  20 radnych, w głosowaniu jawnym, 16 głosami za, przy 3 
przeciwnych i 1 wstrzymującym się podjęła: 

Uchwałę Nr XL/360/09 
w sprawie absolutorium dla Burmistrza Bystrzycy Kłodzkiej 

za rok 2008 
- stanowiącą załącznik nr 2 

 
2. Przewodniczący przystąpił do realizacji następnego projektu uchwały Rady Miejskiej  
i poprosił Panią Burmistrz o informację dotyczącą tego tematu. 
1/ Renata Surma - Burmistrz - przedstawiła projekt uchwały w sprawie zmian w budżecie 
gminy na rok 2009. 
I. Wprowadzone zmiany po stronie dochodów są wynikiem zastosowania prawidłowej 
klasyfikacji budżetowej - dotyczy przekazywanego zysku wypracowanego przez 
gospodarstwo pomocnicze CIS powołane przy OPS w Bystrzycy Kł. 
II. Wprowadzone zmiany po stronie wydatków są wynikiem: 
1/ realizacji zmian zgłaszanych przez wydziały UMiG w Bystrzycy Kłodzkiej celem  
    urealnienia planu wydatków; 
2/ realizacji zmian zgłaszanych przez jednostki organizacyjne w Bystrzycy Kłodzkiej celem   
    urealnienia planu wydatków; 
3/ rozdysponowania wolnych środków z roku 2008 w wysokości 845 032 zł; 
4/ zmniejszenie planowanych rozchodów budżetu w 2009 roku w wysokości 41 000 zł  
    z tytułu spłaty pożyczki udzielonej przez Wojewódzki Fundusz Ochrony Środowiska  
    i Gospodarki Wodnej we Wrocławiu na realizację zadania pn. Sporządzenie  
    dokumentacji wymaganej przy wystąpieniu z wnioskiem o dofinansowanie z Funduszu  
    Spójności dla przedsięwzięcia o nazwie „Uporządkowanie gospodarki wodno-ściekowej  
    aglomeracji Bystrzyca Kłodzka” w związku ze zmianą harmonogramu spłaty po  
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    podpisaniu umowy na uzyskanie ww. pożyczki (uruchomienie transz pożyczki nastąpi  
    w miesiącach IX i XII 2009 r. a spłata od 2010 roku); 
5/ zmiany planowanych przychodów budżetu w roku 2009 w wysokości 78 600 zł z tytułu     
    uzyskania pożyczki z Wojewódzkiego Funduszu Gospodarki Wodnej we Wrocławiu na  
    realizację zadania pn. ,,Projekt budowlano-wykonawczy kanalizacji sanitarnej dla  
    miejscowości Długopole Zdrój wraz z kolektorem grawitacyjno - tłoczącym  
    odprowadzającym ścieki do oczyszczalni ścieków w Bystrzycy Kłodzkiej; 
6/ zmianą klasyfikacji budżetowej dla realizowanego zadania  o nazwie dotacja dla Urzędu  
    Marszałkowskiego na budowę chodnika w ciągu drogi wojewódzkiej nr 388 w Bystrzycy  
    Kłodzkiej (osiedle domków jednorodzinnych); 
7/ zakwalifikowania projektu pn. „Promocja przygranicznych regionów turystycznych-  
    zintegrowany system prezentacji miast partnerskich’’ do dofinansowania z Funduszy  
    Mikroprojektów. Wartość projektu 27 105 Euro. Przy przyjętym średnim kursie Euro 4,00  
    wartość projektu wynosi 108 420 zł; 
8/ zakwalifikowania projektu pn. „Utworzenie regionalnego centrum informacji turystycznej  
    oraz polsko-czeskiego centrum szkoleń” do dofinansowania z Funduszy  
    Mikroprojektów. Wartość projektu 53 012,25 Euro. Przy przyjętym średnim kursie Euro  
    4,00 wartość projektu wynosi 212 049 zł; 
9/ zakwalifikowania projektu pn. ,,Wzmacnianie powiązań transgranicznych poprzez  
    rozwój i współpracy jednostek i organizacji miast’’ do dofinansowania z Funduszy  
    Mikroprojektów. Wartość projektu 21 707,31 Euro. Przy przyjętym średnim kursie Euro  
    4,00 wartość projektu wynosi 86 829 zł. 
2/ Teresa Słowińska - Przewodnicząca Komisji Budżetu i Finansów - poinformowała, że 
komisja na posiedzeniu w dniu 22 kwietnia 2009 r. zaopiniowała pozytywnie projekt 
uchwały w sprawie  zmian w budżecie gminy na rok 2009.  
      W związku z tym, że nie było uwag, Przewodniczący przystąpił do przeprowadzenia 
głosowania nad projektem uchwały.  
     Rada w obecności 17 radnych, w głosowaniu jawnym, 15 głosami za, przy 2 
wstrzymujących się podjęła: 

Uchwałę Nr XL/361/09 
w sprawie zmian w budżecie gminy na rok 2009 

- stanowiącą załącznik nr 3 

 
3. Przewodniczący przystąpił do realizacji kolejnego projektu uchwały Rady Miejskiej  
i poprosił Panią Burmistrz o informację dotyczącą tego tematu. 
1/ Renata Surma - Burmistrz - przedstawiła projekt uchwały o zmianie uchwały w sprawie 
zaciągnięcia pożyczki długoterminowej. 
    Przyznana pożyczka z Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki 
Wodnej we Wrocławiu w wysokości 78 600 zł (słownie: siedemdziesiąt osiem tysięcy 
sześćset złotych) przeznaczona jest na realizację zadania pn.: „Projekt budowlano-
wykonawczy kanalizacji sanitarnej dla miejscowości Długopole Zdrój wraz z kolektorem 
grawitacyjno-tłocznym odprowadzającym ścieki do oczyszczalni ścieków w Bystrzycy 
Kłodzkiej”. Chodzi tu o sfinansowanie dokumentacji na ten cel. Okres karencji spłaty 
pożyczki wynosi 2 lata. Ustala się okres spłaty zaciągniętej pożyczki od 2011 r. do 2013 r. 
Istnieje możliwość uzyskania umorzenia pożyczki w wysokości 15 %,  
tj. w kwocie: 11 790 zł. 
2/ Teresa Słowińska - Przewodnicząca Komisji Budżetu i Finansów - poinformowała, że 
komisja na posiedzeniu w dniu 22 kwietnia 2009 r. zaopiniowała pozytywnie projekt 
uchwały w sprawie zaciągnięcia pożyczki długoterminowej. 
3/ Jan Szkwarek - radny - zaznacza, że na temat zaciągnięcia kredytu pytał na 
posiedzeniu Komisji Budżetu i Finansów, ale ma pytanie odnośnie tego, dlaczego tak 
długo trwa wykonanie tego projektu. Jak dobrze pamięta, miał by on wykonany do końca 
roku. Ma obawy takie, ze jeżeli ten projekt nie zostanie szybko wykonany, to być może nie 
otrzymamy tych pieniędzy z Funduszu Spójności.  
4/ Renata Surma - Burmistrz - uspokaja radnego Szkwarka, ponieważ wczoraj otrzymała 
już wszystkie zgody. Nie ukrywa, że była sama osobiście na działkach, gdzie wyznaczano 
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propozycje przebiegu kolektora w Długopolu Dolnym, więc są podpisane na dzień 
dzisiejszy już wszystkie zgody. W związku z tym projektant może już przedstawić całą 
dokumentację i myśli, ze w najbliższych dniach zostanie to dokonane. Przed chwilą 
właśnie Prezes ZWiK-u udała się do projektanta, żeby rozmawiać w tej sprawie. Mieli taką 
cichą nadzieję, że zdążą ze złożeniem wniosku do końca czerwca, natomiast wiemy, że 
nabór jest sukcesywnie co miesiąc, więc planuje się złożenie wniosku po wykonaniu tej 
dokumentacji na miesiąc lipiec lub sierpień.  
       W związku z tym, że nie było uwag, Przewodniczący przystąpił do przeprowadzenia 
głosowania nad projektem uchwały.  
       Rada w obecności 18 radnych, w głosowaniu jawnym, 18 głosami za, jednogłośnie 
podjęła: 

Uchwałę Nr XL/362/09  
w sprawie zaciągnięcia pożyczki długoterminowej 

- stanowiącą załącznik nr 4 
 

4. Przewodniczący przystąpił do realizacji kolejnego projektu uchwały Rady Miejskiej  
i poprosił Panią Burmistrz o informację dotyczącą tego tematu. 
1/ Renata Surma - Burmistrz - przedstawiła projekt uchwały Rady Miejskiej w sprawie  
regulaminu korzystania z kompleksu boisk sportowych „Orlik 2012” w Bystrzycy Kłodzkiej 
       W związku z oddaniem do użytku kompleksu boisk sportowych „Orlik 2012”  
w Bystrzycy Kłodzkiej przy ul. Ludowej, istnieje konieczność przyjęcia regulaminu 
korzystania z przedmiotowych boisk. Powyższe ma zapewnić bezpieczne i sprawne 
korzystanie z obiektu. Przewiduje on, że w każdym dniu tygodnia kompleks boisk będzie 
czynny w miesiącach od maja do września. W takich terminach, jak na zajęcia szkolne dla 
uczniów do 8:00 do 15:00 od poniedziałku do piątku, a boiska dostępne dla wszystkich 
zainteresowanych od poniedziałku do piątku od 15:00 do 22:00, a w soboty i niedziele od 
12:00 do 20:00. Natomiast w miesiącach jesienno-zimowych boisko dla uczniów będzie 
czynne od 8:00 do 15:00 od poniedziałku do piątku, dla wszystkich chętnych od 15:00 do 
20:00 od poniedziałku do piątku oraz soboty i niedziele od 12:00 do 20:00. Wnioski  
z posiedzenie komisji Edukacji, Kultury i Sportu, które zostały zaproponowane, a więc aby 
nie używać butów piłkarskich z korkami i z kolcami zostały uwzględnione i taki zapis w § 4 
się znajduje. Jak również to, ze osoby niepełnoletnie, a więc dzieci i młodzież poniżej 18-
tego roku życia mogą przebywać na boisku pod opieką animatora sportu, który jest tam 
zatrudniony i którego wynagrodzenie w połowie dofinansowane jest z pieniędzy urzędu 
Marszałkowskiego.  
2/ Andrzej Wziątek - Przewodniczący Komisji Edukacji, kultury i Sportu - poinformował, że 
komisja na posiedzeniu w dniu 6 kwietnia 2009 r. zaopiniowała pozytywnie projekt 
uchwały w sprawie regulaminu korzystania z kompleksu boisk sportowych „Orlik 2012”  
w Bystrzycy Kłodzkiej wraz z zaproponowanymi poprawkami komisji.  
     W związku z tym, że nie było uwag, Przewodniczący przystąpił do przeprowadzenia 
głosowania nad projektem uchwały.  
     Rada w obecności 18 radnych, w głosowaniu jawnym, 18 głosami za, jednogłośnie 
podjęła: 

Uchwałę Nr XL/363/09  
w sprawie regulaminu korzystania z kompleksu boisk sportowych  

„Orlik 2012” w Bystrzycy Kłodzkiej  
- stanowiącą załącznik nr 5 

5. Przewodniczący przystąpił do realizacji kolejnego projektu uchwały Rady Miejskiej  
i poprosił Panią Burmistrz o informację dotyczącą tego tematu.  
1/ Renata Surma - Burmistrz - przedstawiła projekt uchwały Rady Miejskiej o zmianie 
uchwały Rady Miejskiej w Bystrzycy Kłodzkiej w sprawie regulaminu udzielania pomocy 
materialnej o charakterze socjalnym dla uczniów zamieszkałych na terenie Gminy 
Bystrzyca Kłodzka. Zasady przyznawania pomocy materialnej o charakterze socjalnym dla 
uczniów zamieszkałych na terenie Gminy reguluje obecnie uchwała nr XXXIX/254/05 
Rady Miejskiej w Bystrzycy Kłodzkiej z dnia 21 marca 2005 r. zmieniona uchwałą  
nr LIX/392/06 z dnia 24 maja 2006 r. 
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     Dotychczasowe doświadczenia wypracowane przez praktykę, orzecznictwo                            
i piśmiennictwo w świadczeniu pomocy materialnej wskazują na konieczność zmiany 
dotychczasowych zasad jej udzielania. 
     Zaproponowane zmiany pozwolą sprawnie i zgodnie z obowiązującymi przepisami 
realizować zadania z zakresu pomocy materialnej dla uczniów, tak by w jak największym 
stopniu uwzględnić ich potrzeby. 
     Zgodnie z ustawą kompetencje w zakresie zmiany regulaminu posiada Rada Gminy.  
     Do tego czasu obowiązywał załącznik do uchwały, który określał, jak ma wyglądać 
wniosek o stypendium szkolne. Teraz z tego rezygnujemy i każdy zainteresowany może 
napisać na zwykłej kartce papieru prośbę o takie stypendium. Istotna zmiana jest też taka, 
że do tego czasu najpierw żądano rozliczeń w formie faktur i dopiero później było 
przyznawane stypendium, natomiast teraz będzie przyznawane stypendium i za te 
pieniądze, które otrzymają uczniowie, czy rodzice będą mogli zakupić te rzeczy, które są 
przewidziane do zakupienia i dopiero wtedy będą się z tego rozliczać.  
2/ Andrzej Wziątek - Przewodniczący Komisji Edukacji, kultury i Sportu - poinformował, że 
komisja na posiedzeniu w dniu 6 kwietnia 2009 r. zaopiniowała pozytywnie projekt 
uchwały o zmianie uchwały Rady Miejskiej w Bystrzycy Kłodzkiej w sprawie regulaminu 
udzielania pomocy materialnej o charakterze socjalnym dla uczniów zamieszkałych na 
terenie Gminy Bystrzyca Kłodzka. 
     W związku z tym, że nie było uwag, Przewodniczący przystąpił do przeprowadzenia 
głosowania nad projektem uchwały.  
      Rada w obecności 18 radnych, w głosowaniu jawnym, 18 głosami za, jednogłośnie 
podjęła: 

Uchwałę Nr XL/364/09  
o zmianie uchwały Rady Miejskiej w Bystrzycy Kłodzkiej w sprawie regulaminu 

udzielania pomocy materialnej o charakterze socjalnym dla uczniów zamieszkałych 
na terenie Gminy Bystrzyca Kłodzka 

- stanowiącą załącznik nr 6 
 
6. Przewodniczący przystąpił do realizacji kolejnego projektu uchwały Rady Miejskiej  
i poprosił Panią Burmistrz o informację dotyczącą tego tematu . 
1/ Renata Surma - Burmistrz - przedstawiła projekt uchwały Rady Miejskiej w sprawie  
przyjęcia zmian w statucie Międzygminnego Związku Celowego w Kłodzku.  
W związku z tym, że Międzygminny Związek Celowy podjął taką decyzję, że tak 
naprawdę, to będzie trwał do końca tego roku i w związku z tym zostały obniżone stawki 
członkowskie z 0,36, czy tez 0,39 zł za jednego mieszkańca w skali miesiąca. Podął też 
Międzygminny Związek Celowy taką decyzję, żeby nastąpiły zmiany w statucie z powodów 
oszczędnościowych. Poza tym dwie gminy wystąpiły z MZC, tak więc: 
     Zmiana w § 2 Statutu Międzygminnego Związku Celowego w Kłodzku wynika z faktu 
wystąpienia ze Związku gminy Polanica Zdrój, której Rada Miejska na sesji w dniu 30 
grudnia 2008 r. podjęła uchwałę nr XXVI/162/08 w sprawie wystąpienia Gminy Polanica 
Zdrój z Międzygminnego Związku Celowego w Kłodzku z dniem 31.12.2008 r.  
Uchwała ta została przekazana w dniu 31 grudnia 2008 r. do biura MZC w Kłodzku.  
     W związku z powyższym gmina Polanica Zdrój, która znajdowała się w punkcie 5 
wykazu członków (obejmującego punkty 1-18 i zawartego w § 2 Statutu MZC) zostaje  
z tego wykazu wykreślona oraz z uwagi na fakt, że Gmina Lewin Kłodzki podobnie jak 
Gmina Polanica Zdrój uchwałą z dnia 26 lutego 2009 r., nr XLII/312/09 wyraziła swoją 
wolę wystąpienia ze Związku z dniem podjęcia uchwały, którą to uchwałę przedstawiono 
Zgromadzeniu Związku podczas posiedzenia 31.03.2009 r.  
Gmina Lewin Kłodzki znajdowała się w punkcie 6 wykazu członków. Wykaz obejmuje 
obecnie gminy wskazane w punktach 1-16. 
     Zmiany w § 9 oraz § 14 Statutu MZC w Kłodzku wynikają z faktu, iż ze względu na 
znaczne ograniczenie zakresu zadań realizowanych przez Biuro Związku, racjonalne było 
dokonanie odpowiednich do zakresu zadań, zmian w jego strukturze organizacyjnej. 
     Zgromadzenie Związku podjęło w tej sprawie  chwałę nr VIII/32/2008 z dnia 19 grudnia 
2008 r. w sprawie zmiany Statutu Międzygminnego Związku Celowego w Kłodzku. 
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     Zgodnie z tą uchwałą: 
a/ znacznie została ograniczona liczba przedstawicieli (obecnie każda gmina będzie miała  
    tylko jednego przedstawiciela, którym jest burmistrz/wójt, względnie zastępca  
    burmistrza/wójta danej gminy),  
b/ Zarząd Związku ograniczony jest do 3 członków (w tym Przewodniczący Zarządu), 
c/ wykreślono funkcję Zastępcy Przewodniczącego Zarządu Związku.  
     Ze względu na art. 71 ustawy o samorządzie gminnym, stanowiący iż uchwały 
zgromadzenia związku międzygminnego zawsze podejmowane są bezwzględną 
większością głosów statutowej liczby członków zgromadzenia, obniżona liczba 
przedstawicieli będzie sprzyjała osiągnięciu odpowiedniego kworum i tym samym 
umożliwiała łatwiejsze podejmowanie przez związek uchwał.  
Dla przyjęcia tych zmian statutowych konieczne jest podjęcie przez wszystkie gminy nadal 
uczestniczące w związku (przez rady zainteresowanych gmin - p. art. 67 ustawy  
o samorządzie gminnym) zgodnych uchwał akceptujących te zmiany bezwzględną 
większością głosów ustawowego składu danej rady gminy. 
    Podjęto też taką decyzję, ze dla gmin, które występują z MZC jednorazowo jest 
naliczana składka 0,80 zł od 1 mieszkańca.  
2/ Teresa Słowińska - Przewodnicząca Komisji Budżetu i Finansów - poinformowała, że 
komisja na posiedzeniu w dniu 22 kwietnia 2009 r. zaopiniowała pozytywnie projekt 
uchwały w sprawie przyjęcia zmian w statucie Międzygminnego Związku Celowego  
w Kłodzku. 
3/ Adam Jaśnikowski - radny - pyta, jaka jest przewidywana przyszłość tego MZC, bo 
informacje do ludzi dochodzą różne, że jakby czarne chmury się nad nimi zbierają.  
4/ Renata Surma - Burmistrz - przypomina, ze pierwsze słowa, które wypowiedziała przed 
chwilą na tej sali, mówiły o tym, że została podjęta decyzja, że do końca tego roku będzie 
trwał MZC.  
5/ Maria Sajewicz - radna - mówi, że ma takie samo pytanie, jak radny Jaśnikowski. 
Chciałaby usłyszeć od p. Burmistrz, dlaczego MZC kończy swoją działalność, bo nie wie, 
czy umknęło to jej uwadze, ale nie słyszała uzasadnienia dlaczego MZC kończy 
działalność z końcem roku, co tam się takiego stało.  
6/ Renata Surma - Burmistrz - przypomina, że MZC powstał chyba osiem lat temu po to, 
aby rozwiązać problemy śmieciowe w Powiecie Kłodzkiem. Trwało to naprawdę bardzo 
długo i sporządzenie dokumentacji, która została wykonana w roku ubiegłym. Został 
przeprowadzony przetarg na wyłonienie inwestora. Skutek jest taki, że tak naprawdę całą 
inwestycję na siebie przyjmuje inwestor prywatny, gdyż Gmina Radków sprzedała działkę 
na której ma być wybudowane Powiatowego Wysypisko Śmieci. W tym momencie jest już 
za bardzo nie celowe, aby gminy utrzymywały ten MZC. Między innymi też MZC zajął się 
wstępnym studium wykonalności gospodarki wodno-ściekowej na terenie powiatu. Nasza 
gmina m.in. z tego wstępnego studium skorzystała przy wykonaniu studium dla gospodarki 
wodno-ściekowej w Bystrzycy Kłodzkiej. Tak więc to jest ta korzyść, którą nasza gmina 
miała, bo tak naprawdę w 40% ta dokumentacja była już wykonana przez MZC.  
W związku z tym, że to inwestor prywatny będzie zajmował się budową powiatowego 
Wysypiska Śmieci, to gminy, ani też MZC nie będą miały żadnego wpływu na to, jak 
będzie wykonywana ta inwestycja, stąd zapadły takie decyzje.   
7/ Adam Jaśnikowski - radny - pyta w związku z tym, co z tymi pieniędzmi, tysiącami, 
które ten MZC przejadł, bo z tego co pamięta to rocznie były to duże kwoty, które wpływały 
z gminy do MZC.  
8/ Renata Surma - Burmistrz - przypomina, że wspomniała wcześniej, iż składki gmin, 
które były - była to kwota 0,36 zł od jednego mieszkańca w skali miesiąca. Jeśli chodzi  
o Gminę Bystrzyca Kłodzka w skali roku była to kwota ponad 20 tys. zł, natomiast w tej 
chwili jest to kwota 12 tys. zł za rok 2009. Jak już wspomniała na posiedzeniu Komisji 
Budżetu i Finansów, że w tej chwili byłoby to nieuzasadnione wyjście z tego związku, gdyż 
jednorazowo należy zapłacić składkę 0,80 zł za jednego mieszkańca, więc wychodzi to 
dokładnie na to samo, a mamy na bieżąco informacje, co dzieje się z budową 
powiatowego Wysypiska Śmieci.  
     W związku z tym, że nie było więcej uwag, Przewodniczący przystąpił do 
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przeprowadzenia głosowania nad projektem uchwały.  
     Rada w obecności 18 radnych, w głosowaniu jawnym, 18 głosami za, jednogłośnie 
podjęła:  

Uchwałę Nr XL/365/09  
w sprawie przyjęcia zmian w statucie Międzygminnego Związku Celowego 

w Kłodzku 
- stanowiącą załącznik nr 7 

 
7. Przewodniczący przystąpił do realizacji kolejnego projektu uchwały Rady Miejskiej  
i poprosił Panią Burmistrz o informację dotyczącą tego tematu. 
Renata Surma - Burmistrz - przedstawiła projekt uchwały Rady Miejskiej o zmianie 
uchwały w sprawie przystąpienia gminy Bystrzyca Kłodzka do realizacji regionalnego 
programu pn. „Odnowa Wsi w Województwie Dolnośląskim” 
     W związku z kwestionowaniem przez Wydział Prawny i Nadzoru Dolnośląskiego 
Urzędu Wojewódzkiego we Wrocławiu zapisu w uchwale Nr XXXVIII/348/09 Rady 
Miejskiej w Bystrzycy Kłodzkiej z dnia 27 lutego 2009 r. w sprawie przystąpienia gminy 
Bystrzyca Kłodzka do realizacji regionalnego programu pn. „Odnowa Wsi  
w Województwie Dolnośląskim” o powołaniu gminnego koordynatora programu: „Odnowa 
Wsi w Województwie Dolnośląskim” przez Radę Miejską, należy wykreślić ten paragraf  
z uchwały, gdyż zgodnie z obowiązującymi przepisami powołanie gminnego koordynatora 
należy do kompetencji organu wykonawczego gminy. 
     W związku z tym, że nie było uwag, Przewodniczący przystąpił do przeprowadzenia 
głosowania nad projektem uchwały.  
Rada w obecności 18 radnych, w głosowaniu jawnym, 18 głosami za, jednogłośnie 
podjęła: 

Uchwałę Nr XL/366/09  
o zmianie uchwały w sprawie przystąpienia gminy Bystrzyca Kłodzka  

do realizacji regionalnego programu pn.  
„Odnowa Wsi w Województwie Dolnośląskim” 

- stanowiącą załącznik nr 8 
 
Ad 7. 
   Przewodniczący - przystąpił do realizacji punktu dotyczącego „Informacji 
Przewodniczącego Komisji Rewizyjnej z przeprowadzonych kontroli”.  
Roman Bogdał - Przewodniczący Komisji Rewizyjnej - poinformował, że Komisja 
Rewizyjna przy pracy nad absolutorium dla Burmistrza kontrolowała: realizację uchwał  
i wniosków Rady Miejskiej, przeprowadzonych przetargów, wykonanych inwestycji 
i remontów, protokołów pokontrolnych z kontroli UMiG oraz informacji Burmistrza 
dotyczących decyzji i umorzeń należności wobec gminy, decyzji o odroczeniach 
należności wobec gminy, zarządzenia Burmistrza, sprzedaż mienia komunalnego, 
sytuację finansową ZBK i ZOZ-u - za rok 2008 
 
Ad 8.  
  Przewodniczący przystąpił  do realizacji punktu dotyczącego „Informacji Burmistrza”  
Renata Surma - Burmistrz - przedstawiła informację z realizacji zadań gminy w okresie 
pomiędzy Sesjami Rady Miejskiej (28.03.2009 r. - 24.04.2009 r.) W związku z tym, że był 
okres świąteczny i musiała też wykorzystać urlop z roku poprzedniego, tych informacji jest 
bardzo mało.  
1/ 31.03.2009  r. 
   - Posiedzenie MZC – gdzie nie przyjęto budżetu na rok 2009 przez MZC i będzie on  
     ustalony przez Regionalną Izbę Obrachunkową.  
   - Spotkanie z p. Stanisławem Si jką  Dyrektorem Zarządu Dróg Powiatowych w Kłodzku  
     w sprawie remontu i porządkowania dróg powiatowych na terenie miasta i gminy  
     w roku 2009. Prosiła, aby wzorem roku ubiegłego nasze Centrum Integracji Społecznej  
     mogło złożyć propozycję, co do utrzymania porządku przy drogach powiatowych,  
     a powiat potem będzie obciążany stosownym rachunkiem na rzecz CIS-u. Powiat  
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     również wystąpił do Terenowego Funduszu Ochrony Gruntów Rolnych celem  
     pozyskania środków na remont drogi Piotrowie-Stary Waliszów. Niestety powiat nie  
     uzyskał dofinansowania na remont tej drogi, aczkolwiek w związku z tym, że  
     zaoszczędzono trochę pieniędzy po przetargach, Terenowy Fundusz gruntów Rolnych  
     odpowiedział, że wniosek ten rozpatrzy jeszcze raz w miesiącu czerwcu.  
2/ 16.04.2009 r. 
   - Spotkanie z p. Włodzimierzem Śliwińskim  przedstawicielem Ministerstwa Zdrowia  
     w sprawie operatu uzdrowiskowego dla Długopola-Zdroju. Udało nam się pomniejszyć  
     przede wszystkim wszystkie strefy i uważa to za sukces, gdyż 56 ha strefy  
     uzdrowiskowej „A” powodowałoby, że jakiekolwiek inwestycje nie mogłyby być  
     wykonane w Długopolu-Zdroju. Udało się to pomniejszyć o prawie 16 ha, gdyż teraz  
     strefa „A” obejmuje 40,1 ha. Informuje, że dzisiaj p. Śliwiński jest na posiedzeniu Rady  
    Nadzorczej Uzdrowiska Lądek-Długopole z ramienia Ministerstwa Zdrowia i przywiózł  
    nam już gotową decyzję. Podpisała ona pismo mówiące o odbiorze tego operatu  
    uzdrowiskowego, więc po tej decyzji będzie można ruszyć z pracami, które zostały  
    zawieszone nad planem zagospodarowania przestrzennego dla Długopola-Zdroju.  
    Dodała też, że zgodnie z wnioskiem komisji, w najbliższym biuletynie, który będzie  
    wydawany przez UMiG, mieszkańcy zostaną poinformowani, jakie czekają ich  
    obowiązki, jeśli chodzi o strefy uzdrowiskowe. Poza tym postara się indywidualnie też  
    dotrzeć do wszystkich mieszkańców tych stref, szczególnie w Długopolu-Zdroju, aby nie   
     było później zaskoczenia ze strony mieszkańców.  

     - Spotkanie z prezesem Firmy POLCOURT Sp. z o.o. w sprawie sfinansowania trybun 
     na boisku ORLIK 2010 i kostki pod trybuny.  
3/ 20.04.2009 r. - Posiedzenie Rady Wierzycieli BFM i sprzedaż działki Nr 54 w Bystrzycy   
    Kłodzkiej przy ul. Kolejowej dla spółki z o.o. Meblex. Ma nadzieję, że dzięki temu 
    zobowiązania BFM będą mniejsze, a oprócz tego na tym posiedzeniu dowiedziała się,  
    że syndyk chce zakończyć postępowanie upadłościowe i zrobi wszystko, aby móc  
    skomunalizować te nieruchomości na rzecz gminy, którymi jest zainteresowana.  
4/ 23.04.2009 r. - Spotkanie z przedstawicielami AGH w Krakowie w sprawie  
    inwentaryzacji podziemi bystrzyckiej starówki. Grupa studentów w miesiącu lipcu  
    odbędzie praktyki na terenie naszego miasta, w ramach których będzie sporządzać  
    inwentaryzację podziemi bystrzyckich i będą to kontynuowane prace z roku 2001  
    i 2002. 
5/ Gospodarka lokalowa: 
- lokale użytkowe przejęte: 1 
- lokale użytkowe wytypowane do przetargu: 1 
- lokale użytkowe oddane w najem w drodze przetargu: 2 
- lokale użytkowe oddane w najem w drodze rokowań: 0 
- pozyskane mieszkania: 4 
- przydzielone mieszkania: 2 
• po zakończonym remoncie kapitalnym - 0 
• do remontu kapitalnego - 1 
- zamiany mieszkań: 
• wzajemne (pomiędzy najemcami) - 0 
• z urzędu — 0  
6/ Gospodarka mieniem gminnym: 
- sprzedaż lokale (ilość zawartych aktów notarialnych): 14 

 mieszkalne: 12  drogą bezprzetargową 

 użytkowe: 0 
• budynki (budowle): 1 Osiedle Kolorowe 
• nieruchomości niezabudowane: 1, działki budowlane: 1, grunty rolne: 0 
• zamiany: 0 
• sprzedaż prawa użytkowanie wieczyste - 1 
• decyzja o przekształceniu prawa użytkowania wieczystego - 1 
- dzierżawa gruntów rolnych: 20 w tym: rolne przedłużenia -1,  
      nowe - 16, ogródki przydomowe nowe – 3, lokale użytkowe oddane w najem - 0  
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7/ Wydane Zarządzenia Burmistrza: 26  
8/ Informacja demograficzna: 
- urodzenia: 5  - zgony: 17 
-  
Ad 9. 
1/ Przewodniczący przystąpił do realizacji  punktu „Zapytania radnych”. 
2/ Andrzej Wziątek - radny - zainspirowała go starówka i w związku z tym prosi o więcej 
informacji na ten temat. Dobrze byłoby mieć też w perspektywie podziemia bystrzyckie, bo 
byłaby to duża atrakcja turystyczna. A à propos tej inwentaryzacji, którą mają robić 
studenci, pyta na jakich warunkach oni będą to robić, ponieważ jest też pomysł taki, aby 
studenci z Politechniki Wrocławskiej zrobili inwentaryzację naszego dworca kolejowego, 
który gmina ma przejąć. W ramach swoich praktyk 3 osoby chciałyby zostać na 4 dni i jest 
prośba, aby zapewnić im nocleg i wyżywienie, a reszta jest jakby już dogadana i to jest tak 
jakby jego mały udział w sprawie.  
3/ Renata Surma - Burmistrz - odpowiada, że dokładnie studenci z Akademii Hutniczo-
Górniczej na takich samych warunkach będą przeprowadzać inwentaryzację, jak też 
proponują studenci z Politechniki Wrocławskiej.  
 
Ad 10. 
      Przewodniczący w punkcie dotyczącym „Informacji Przewodniczącego Rady” 
poinformował, że do Biura Rady wpływają pisma wymagające opinii i te są kierowane od 
razu do rozpatrzenia przez komisje stałe.  
Poza tym do Biura Rady wpłynęły: 
    a/ pismo pana Krzysztofa Szramki zamieszkałego w Gniewoszowie - o krytycznym  
        stanie drogi gminnej przebiegającej przez wieś Poniatów, 
    b/ projekty uchwał dotyczących: 
        - zasad wynajmowania lokali wchodzących w skład mieszkaniowego zasobu gminy  
          Bystrzyca Kłodzka, 
        - wieloletniego programu gospodarowania mieszkaniowym zasobem gminy na lata  
          2009 - 2013, 
        - zatwierdzenia Planu Odnowy miejscowości Gorzanów, 
        - przyjęcia gminnego programu aktywności lokalnej na lata 2009 – 2013, 
    c/ wczoraj i dzisiaj w Polanicy-Zdroju odbywa się Forum Przewodniczących Rad Gmin 
         i Powiatów naszego województwa, 
    d/ Starosta Kłodzki i Burmistrz Kłodzka zapraszają w dniu 3 maja na powiatowe i  
        miejskie obchody Święta Narodowego.  
 
Następna sesja - 23 i 24 maja (sobota - niedziela) - mamy na ten termin zaproszenie  
z Gminy Kaźmierz w ramach współpracy międzygminnej.  
    Prosi, aby najpóźniej do 11 maja, w Biurze Rady były zgłaszane przypadki niemożności 
wyjazdu na wspólną sesję do Kaźmierza. Wiąże się to nie tylko z koniecznością ustalenia 
składu naszej delegacji, ale również poinformowania gospodarzy naszych wspólnych sesji 
ile mają przygotować noclegów, wyżywienia itd.  
   Przypomniał też, że w czwartek 30 kwietnia mija termin złożenia oświadczeń 
majątkowych za rok 2008, a do dzisiaj zdążyło złożyć tylko kilku radnych. 
 
Ad 11. 
1/ Przewodniczący przystąpił do realizacji kolejnego punktu „Sprawy różne i wolne    
wnioski”.  
2/ Dariusz Krzemiński - radny - pyta odnośnie wyjazdu do Kaźmierza, czy sołtysi również 
tam jadą?  
3/ Przewodniczący - odpowiedział, że będzie to uzależnione od tego, jaki będzie skład 
radnych, ale ma nadzieję, że będą sołtysi również zaproszeni przez Panią Burmistrz.  
4/ Ryszard Krząstek - radny - zgłasza pewne niezadowolenie mieszkańców  
ul. Podmiejskiej, u których w ogródkach zostały powycinane drzewa. Co prawda nie mają 
na to umowy, ale mają te ogródki zagospodarowane. Nie wie, czy była to decyzja ze 
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strony urzędu o wycince tych drzew i zakrzaczeń, ale okazało się, że przy okazji wycięto 
krzewy ozdobne i z tego powodu było wielkie niezadowolenie ze strony tych mieszkańców.  
5/ Renata Surma - Burmistrz - mówi, że mury obronne nie są w bardzo dobrej kondycji  
i jakiekolwiek rośliny, które tam rosną, powodują, że degradacja tych murów jest niestety 
coraz większa. Jeśli ci ludzie nie mają żadnej umowy i jest to teren gminny, która ma 
wszystkie pozwolenia na wycinkę drzew i krzewów, to gmina to wykonuje, aby nie 
powodowały korzenie tych drzew dalszych zagrożeń. Uważa, że należałoby zapytać, 
dlaczego ktoś bez pozwolenia zaczyna zagospodarowywać pewne tereny, nie płacąc za to 
ani grosza, a druga sprawa, to czy w ogóle ci ludzie dostaliby pozwolenie na takie właśnie 
zasadzenia na murach obronnych.  
6/ Adam Popławski - radny - zwracając się do Przewodniczącego mówi, że chciałby 
uzyskać odpowiedź na swój wniosek z ostatniej sesji.  
7/ Renata Surma - Burmistrz - poinformowała, że w dniu wczorajszym ta odpowiedź 
podpisana przez radcę prawnego - p. Marka Ociepę, wpłynęła do UMiG i za chwilę 
zostanie rozdana na piśmie dla wszystkich radnych.  
8/ Adam Popławski - radny - zaznacza, że miało być to przedstawione na sesji.  
9/ Przewodniczący - odpowiada, że za chwilę będzie to przedstawione dla wszystkich na 
piśmie. 
10/ Adam Jaśnikowski - radny - pyta na temat czystości w mieście, bo wiadomo, że 
wygląda ono średnio i mówi też na temat pojawiających się coraz częściej szczurów  
w Starym Mieście.  
11/ Renata Surma - Burmistrz - mówi, że jeśli chodzi o utrzymanie i porządku w mieście, 
to jest to naprawdę dosyć poważny problem. Ostatnio odbyło się spotkanie m.in. 
przedstawicieli ZUK-u, OPS-u, ZBK, CIS-u i rozmawiała, abyśmy w jak najlepszym stopniu 
mogli sobie z tym problemem poradzić. Kilkanaście osób od prac społecznie użytecznych 
będą zajmować się utrzymaniem czystości i porządku w mieście. Następne 7 osób, które 
dostanie gmina w ramach robót publicznych zostanie oddelegowane do ZUK-u. CIS 
również przekazał do dyspozycji na razie 2 osoby. Natomiast od 4 maja br. rozpoczną się 
roboty publiczne i część osób zostanie skierowana na utrzymanie porządku i czystości  
w mieście, jak również w poszczególnych wiejskich miejscowościach. Kolejna rzecz to, to 
o czym wcześniej mówiła, a mianowicie - jeśli ktoś wrzuca czy to pożywienie, czy też coś 
innego do koszy na śmieci, to niestety, ale nie jest się w stanie tego wszystkiego 
upilnować. Jeśli ludzie zamiast do kontenera, rzucają  śmieci obok, to później są tego 
konsekwencje, a najbardziej tak się właśnie dzieje w części staromiejskiej, gdyż jest to 
teren dosyć gęsto zamieszkany. Poinformowała, że jeżeli chodzi o pierzeję południową, to 
za Placem Wolności ma zostać postawiona większa liczba kontenerów. Ma nadzieję, że to  
w jakiś sposób załatwi sprawę. Natomiast ZBK będzie musiało przeprowadzić tzw. 
„wiosenną deratyzację” i ma nadzieję, że nastąpi to w najbliższych dniach. Jest też inna 
sprawa, bo ludzie potrafią gromadzić tak przeróżne rzeczy, że nie jesteśmy w stanie sobie 
tego wyobrazić. Idąc miastem stara się zwrócić uwagę, co jest nie tak w porządku i często 
widzi jak niektórzy gromadzą na podwórkach stare szafki, wersalki i mieszkańcom danych 
budynków w ogóle to przeszkadza. Pewne rzeczy zostały w związku tym zlecone  
i został podany termin do 15 maja br., aby takie rzeczy zostały usunięte. Następnie 
zostanie to sprawdzone, czy rzeczywiście mieszkańcy uprzątnęli te starocie. Jeśli nie 
wykonają tego, to będziemy karać właścicieli posesji odpowiednimi mandatami, a jeśli to 
nie pomoże, to będziemy wywozić te rzeczy i obciążać ich kosztami wywozu.  
12/ Grażyna Orzeł - mieszkanka Bystrzycy Kłodzkiej - pyta o dalsze losy działki przy  
ul. Kolejowej, przeznaczonej na budowę stacji przeładunkowej.  
13/ Renata Surma - Burmistrz - poinformowała, że w związku z tym, iż to nie 
Międzygminny Związek Celowy będzie inwestorem budowy stacji przeładunkowej, tylko 
prywatny inwestor, a rada podjęła uchwałę o tym, żeby przekazać grunty pod tą budowę 
dla Międzygminnego Związku Celowego, więc staje się to w tym momencie 
bezpodstawne. Tak więc przy ul. Kolejowej nie będzie budowana stacja przeładunkowa.  
14/ Edward Rojek - mieszkaniec Bystrzycy Kłodzkiej - przysłuchując się temu 
wszystkiemu uważa tylko, że dużo się mówi, ale nie ma w tym żadnego celu. Kolejna 
sprawa to przypomina, że w ubiegłym roku uprosił i zostały przeznaczone z gminy dwie 
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wywrotki białego grysu i przy ul. Kolejowej, koło mostu zostało to wyrównane, zrobione  
i wyglądało bardzo elegancko. Mówi, aby iść tam teraz i zobaczyć, co tam się dzieje i jak 
to wygląda. Mieszkają tam ludzie, którzy dewastują to wszystko i nie dbają o porządek. 
Prosi aby pracownicy gminy się tym zajęli i jakoś zwrócili im uwagę. Mówi też o swoim 
ogródku, który został podzielony i nie ma tam ścieżki, aby można było swobodnie do niego 
dojść.   
 
Wnioski z sesji: 
Sekretarz sesji poinformowała, że wpłynął do niej jeden wniosek od Adama Popławskiego 
o treści: 
„Rada Miejska w Bystrzycy Kłodzkiej w pełni popiera stanowisko Pani Burmistrz 
przedstawione na XXXIX sesji w dniu 27.03.2009 r. dotyczące nie lokalizowania 
elektrowni wiatrowych na terenie Gminy Bystrzyca Kłodzka.” 
Przewodniczący - mówi, że podobny wniosek radny Popławski składał na poprzedniej 
sesji. 
Adam Popławski - radny - mówi, że jest to wniosek o całkiem innej treści. 
Przewodniczący - mówi, że praktycznie chodzi o tą samą sprawę.  
Teresa Słowińska - Sekretarz - wyrażając swoje zdanie pyta radnego Popławskiego, co 
ma na celu ten wniosek, bo jest to wniosek jakby całej Rady Miejskiej w Bystrzycy 
Kłodzkiej, a temat wiatraków został już zakończony.  
Przewodniczący - prosi autora wniosku o ponowne sprecyzowanie go, bo wypowiada się 
on tutaj za całą Radę Miejską.  
Adam Popławski - radny - przypomina, ze na ostatniej sesji słyszeliśmy wypowiedź  
p. Burmistrz dotyczącą tego, że elektrownie wiatrowe nie będą lokalizowane na terenie 
naszej gminy, ze względu na przeprowadzone badania, przeloty ptaków, siedliska ptaków 
itd. Tak więc wysunął wniosek, że Rada Miejska przychyla się do zebrań wiejskich  
i w pełni popiera opinię zebrań wiejskich i nie będzie przystępować do planu 
zagospodarowania przestrzennego. Ten wniosek nie uzyskał akceptacji, więc wysunął 
dzisiaj inny wniosek, że Rada Miejska popiera stanowisko Pani Burmistrz nie 
lokalizowania elektrowni wiatrowych na terenie Gminy Bystrzyca Kłodzka. 
Renata Surma - Burmistrz - mówi, że jest jedna mała różnica, a mianowicie: nie ma 
wniosku o przystąpienie do planu zagospodarowania przestrzennego, więc nie mamy  
w ogóle nad czym debatować. Natomiast zastanawia się nad jedną rzeczą. Przypomina, 
jak 16, czy 18 lat temu została podjęta uchwała mówiąca o tym, że działka nr 935  
w Bystrzycy Kłodzkiej powinna być przeznaczona pod budowę dworca autobusowego  
i wtedy rada związała sobie ręce w taki sposób, że powinien tam być dworzec 
autobusowy. Gmina także wykonała dokumentację na budowę dworca autobusowego. 
Chciała więc uświadomić to, że nie wiadomo, kto będzie tu rządził za dwa lata i nie wie, 
jak będzie rada, a taka decyzja jest jakby „wiązaniem rąk” następcom. Uważa, że jeśli nie 
ma tematu wiatraków i obiecała na poprzedniej sesji, że nie wróci do niego, to powinno 
zamknąć to całą sprawę, tym bardziej, że warunki z tego tytułu, że są tutaj takie ptaki,  
o których już mówiła, powodują, że nie może być na naszym terenie inwestycja budowy 
wiatraków. Chociażby też z tego tytułu, że nie będzie żadnych pozytywnych opinii 
środowiskowych, więc uważa za bezzasadne podejmowanie takie wniosku. 
Adam Popławski - radny - mówi, że to nie jest wiążąca uchwał, tylko to jest wniosek 
popierający stanowisko Pani Burmistrz w sprawie lokalizacji ferm wiatrowych na terenie 
naszej gminy.  
Przewodniczący poddał pod głosowanie wniosek:  
Rada w obecności 18 radnych, 5 głosami za, przy 10 przeciwnych i 3 wstrzymujących się 
odrzuciła wniosek.  
 
Przewodniczący - prosi, aby zapoznać się z pisemną odpowiedzią Radcy Prawego  
i w razie jakichkolwiek wątpliwości prosi o zadawanie pytań.  
Adam Jaśnikowski - radny - w związku z wnioskami rady przypomina, ze kilka sesji temu 
radny Szkwarek złożył wniosek o opublikowanie w Biuletynie Bystrzyckim ilości środków 
unijnych pozyskane w kadencji działalności Pani Burmistrz. Pyta więc czy była taka 
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informacja w Biuletynie?  
Renata Surma - Burmistrz - odpowiada, ze Biuletynie była informacja o wszystkich, które 
zostały wydatkowane i o wszystkich środkach, które zostały pozyskane. Natomiast 
dosłownie nie było napisane, jaka kwota wpłynęła ze środków unijnych.  
Adam Jaśnikowski - radny - przypomina, że wniosek właśnie brzmiał, żeby określić ile 
środków pozyskano z Unii Europejskiej. Uważa, że jest to zamaskowana informacja, bo 
trudno jest napisać, że zero euro pozyskano z UE przez dwa i pół roku.  
Przewodniczący - odczytał treść wniosku radnego Szkwarka z sesji w dniu 28 listopada 
2008 r. aby w najbliższym Biuletynie Bystrzyckim umieścić informację o ilości pozyskanych 
środków pieniężnych w ostatnich dwóch latach z Funduszy Unijnych i tak to zostało  
w Biuletynie przedstawione.  
Adam Jaśnikowski - radny - mówi, że nie było informacji ile środków pozyskano z Unii 
Europejskiej, czyli Pani Burmistrz przyjęła, że jeśli nie było informacji, że takie środki 
zostały pozyskane, to znaczy, że była informacja, że nie zostały pozyskane.   
 
Ad 12. Zamknięcie obrad 
      Wobec wyczerpania porządku obrad - Przewodniczący podziękował sekretarzowi sesji 
za pełnienie odpowiedzialnego obowiązku oraz radnym za czynny udział i  z a m k n ą ł    
o b r a d y  czterdziestej sesji Rady Miejskiej V kadencji w Bystrzycy Kłodzkiej  
o godz. 13.00 
 
 
Protokołowała: Wioletta Regulska 
 
 
 
 


